

ARMAGEDDON AND THE END OF THE WORLD တော်မာလိ(၄၇) အာမကူးဒိန်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံအကတဂါ

အခဲအံပကဃုသုဉ်ညါတဂါဂုဉ်ဘဉ်ဃးဒီး “ဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံအကတဂါ” အဂုဉ်လာ ပုအါဂါအဲဉ်ဒီး သုဉ်ညါန့ဉ်လီၤ.

ဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံအကတဂါဝဲ ဒ်လဲဉ်ဒ်လဲဉ်န့ဉ်ပုအါဂါအသးပုန့ဉ် အိဉ်ဒီးတဂါဆိကမိဉ်ဂဇုဉ်ဂဇုဉ်န့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတဂါဂုဉ်အံန့ဉ် လာတဂါဂါမူသုဉ်တဖဉ်စုဉ်ကီး ဒိဖျါဝဲန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ပုအါဂါအိဉ်ဒီး တဂါသုဉ်ဆူဉ်သးဆူဉ်လာ အအဲဉ်ဒီးသုဉ်ညါဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံ အကတဂါန့ဉ်လီၤ. လာတဂါန့ဉ်အဃိ, ဘဉ်ဃး ဒီးတဂါသံကွဉ်အဝဲအံအတဂါစံးဆာန့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်လာ “ကစါယွၤလာအမူဝဲလီၤထူလီၤယိဉ်တဂါအံ အလံဉ် စီဆုံအပု” န့ဉ်လီၤ.

“လံဉ်ဝဲယဂျါယၤ ၃၄:၁၆, ဃုတဂါလာယွၤအလံဉ်ပု, ဒီးဖးတဂါတက့ဉ်. တဟါမာ်ဘဉ်နီတမံဘဉ်. တဂါလာ အဂါမိဉ်တအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်တအိဉ်ဘဉ်နီတဘုဉ်ဘဉ်. အဂုဉ်ဒ်အံ, ယထးခိဉ်မာလိဉ်တဂါန့ဉ်, ဒီးအသး န့ဉ်ဒုးအိဉ် ဖျိဉ်အီၤလီၤ.”

ဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံ ကကတဂါဒ်လဲဉ်ဒီလဲဉ်.

တဂါလာ, “အာမကူးဒိန်” အံန့ဉ် မုဉ်တဂါမနုၤန့ဉ်လဲဉ်.

တဂါလာဟီဉ်ခိဉ်လၢ အိဉ်ဒီးတဂါတဂါအတဂါသီတဘုဉ်, ဒ်ပစံးတဂါအသး, ဟီဉ်ခိဉ်ခဲဘုဉ်တဘုဉ်အံ ကက တဂါဒ်လဲဉ်အဂုဉ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, ၂ပုးတရူး ၃:၇ န့ဉ်လီၤ.

“မုဉ်မုဉ်ခိဉ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်ခဲကနံဉ်အံ, အဝဲဒဉ်အကလုဉ်ပာ်အီၤလာ မုဉ်အူအဂီၢ်, ဖဲမုဉ်စံဉ်ညီဉ်အနံ, ဒီးပုၤ တယူးယိဉ်ဘဉ်ယွၤဘဉ်ကတုၤတဂါဟးဂါအကတဂါန့ဉ်လီၤ.”

မုဉ်ဝဲလီၤ. အခဲအံပအိဉ်မူဘဉ်လာ “ဟီဉ်ခိဉ်ခဲဘုဉ်တဘုဉ်” အံန့ဉ်ကဘဉ်တဂါ, အကလုဉ်ပာ်အီၤလာ မုဉ်အူအဂီၢ်ဒီးတဂါအကတဂါအံန့ဉ် ကတုၤလီၤဘဉ်ဝဲလီၤန့ဉ်လီၤ. တဂါလာ “မုဉ်အူ” အံန့ဉ် ကမၤဟးဂါဟီဉ် ခိဉ်ခဲဘုဉ်တဘုဉ်လာကျဲဒ်လဲဉ်ဒီလဲဉ်. ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, ၂ပုးတရူး ၃:၁၀ န့ဉ်လီၤ.

“မုဉ်မုဉ်ကစါအမုဉ်နံတနံန့ဉ်, ကဟဲဒ်တဂါဘျဉ်အသးလီၤ. ဒီးလာအပုန့ဉ်, မုဉ်ခိဉ်တဖဉ်ကဒ်ကွံဉ်ဒ်ဖျိး လာတဂါသီဉ်ဖးဒိဉ်, ဒီးတဂါအမိဉ်ပုဉ်တဖဉ် ကကဲၤထီဉ်, ဒီးကဒ်ကွံဉ်ဝဲ, ဒီးဟီဉ်ခိဉ်ဒီးတဂါမၤတဖဉ်လာအပုန့ဉ်, မုဉ်အူကအိဉ်ကွံဉ်ဝဲလီၤ.”

လံဉ်စီဆုံဖိအဝဲအံတဆာန့ဉ် မုဉ်လံဉ်စီဆုံအဆာဖိလာပကဃုသုဉ်ညါအီၤအဂုဉ်အမိဉ်ပုဉ်န့ဉ်လီၤ. လံဉ်စီ ဆုံအဆာအဝဲအံ စံးတဂါဘဉ်ဃးဒီးဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံ ကကတဂါဝဲအဂုဉ်အတဂါဒိတဂါတံဉ်တမံန့ဉ်လီၤ.

အဆိကတဂါပကထံဉ်ဘဉ်လာ, “တဂါအိဉ်ကွံဉ်လာမုဉ်အူ” အဃိ, “တဂါအမိဉ်ပုဉ်သုဉ်တဖဉ်ကကဲထီဉ်, ဒီးကဒ်ကွံဉ်ဝဲ, ဒီးဟီဉ်ခိဉ်ဒီးအတဂါမၤသုဉ်တဖဉ်လာအပုန့ဉ် မုဉ်အူကအိဉ်ကွံဉ်ဝဲလီၤ” န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

တဂါအဝဲအံအခီပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်.

တဂါဂုဉ်အဝဲအံ မုဉ်အဒ်သးလိဉ်အသးဒီးတဂါမာလိအနီဉ်ကံ (၅) အသး, တဂါလာ “မုဉ်အူ” ဒီး “တဂါအိဉ် ကွံဉ်လာမုဉ်အူ” သုဉ်တဖဉ်အခီပညီန့ဉ် ပတဘဉ်ဟံးန့ဉ်အီၤဒ်တဂါကွဲးအသးန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်မနုၤအဃိ

လဲၣ်န့ၣ်, တၢ်လၢ “တၢ်အမိၢ်ပှၢ်” ဒီး “တၢ်မၤ” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၣ်အူအိၣ်တသ့အဃိလီၤ.

တၢ်အမိၢ်ပှၢ် - တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီလၢပထံၣ်အီၤသ့, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပှၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်
ဖံးတၢ်မၤလၢအမ့ၢ်, ဘၣ်ဃးဒီးထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ရူလိၣ်မုၢ်လိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်
တၢ်ပနံၣ်အတၢ်ကၤဒီး တၢ်ဘျီတၢ်ဘၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ် - လၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဒ် လံာ်ကလၢတံ, ၅၅-
၂၁ အတၢ်ကွဲးအသိးမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်မၤကမၣ်မုၢ်ကမၣ်ခွါ, တၢ်အဲၣ်တလုၤအဲၣ်တတီၤယ
တၢ်သးကထာ, တၢ်ဘၢတၢ်ဂီၤ, တၢ်ဟီၣ်တၢ်ယီ, တၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါ, တၢ်အ့ၣ်လိၣ်ဆိးက့
လိၣ်, တၢ်ခိးထဲသိးလိၣ်အသး, တၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးဟ့ တၢ်ဂ့ၢ်လိၣ်ဘျီလိၣ်, တၢ်လီၤမုၢ်လီၤ
ဖး, တၢ်အစုတလီၤဃုာ်ဘၣ်. တၢ်သးကါ, တၢ်မၤသံ ပှၢ်ကညီ, တၢ်အိမူၤအိသံး, တၢ်မၤ
ပွဲၤစီၤစီၤ, ဒီးတၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အူအိၣ်အီၤတသ့ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤလၢာ်
လၢာ်ဆုဆုအဂီၢ်န့ၣ် သူတၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ် “မ့ၢ်အူ” န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီး “မ့ၢ်အူ” အံၤန့ၣ် ပမ့ၢ်နၢ်ပာ်ဝံၤန့ၣ်ဒီး ပကလဲၤကဒီးဆူ, တၢ်ခဲလၢာ်ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤ
လၢ, “တၢ်အိၣ်ကွံာ်လၢမ့ၢ်အူ” အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကနၢ်ပာ်အီၤဒ်တၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤတမံၤလၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်အရူဒိၣ်ကတၢ်အ
ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ် ၂၂:၅-၁၀** န့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်မုၢ်ကစၢ်အမုၢ်နံၤတနံၤ, ကဟဲဒ်တၢ်ဘျီအသိးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ “ကစၢ်အမုၢ်နံၤတနံၤ” န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်
အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ ခံစုတစုန့ၣ်လီၤ. တုၤအဝဲအံၤမၤအသးဖဲ 1874 AD အနံၣ်အလါ
ဝံၤအလီၢ်ခဲ” န့ၣ်လီၤ.

**ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပအိၣ်မူဘၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤအပူၤန့ၣ်ဒီး, ဘူးထီၣ်လံာ်လၢတၢ်ဟးဂီၤအဆၢ
အကတီၢ်အတၢ်လၢပှၢ်ကတၢ်အခိၣ်စိၣ်လံာ်န့ၣ်လီၤ.**

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအမ့ၢ်, “ကစၢ်အမုၢ်နံၤတနံၤ” အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံၤစၢမိၣ်
၅:၁၈-၂၀** န့ၣ်လီၤ.

**“ပှၢ်လၢအဆၢဘၣ်ယွၤအမုၢ်တနံၤသ့ၣ်စၢ, သ့ဘၣ်အဖျိၣ်လီၤ. ယွၤအမုၢ်တနံၤဂ့ၢ်ဒီးသ့ဒ်လဲၣ်. ကမ့ၢ်
တၢ်ခဲး, ဒီးတမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကပီၤဘၣ်. မၤသးဒ်ပှၢ်ဃုာ်တၢ်လၢခုယုာ်တဒုအအိၣ်, ဒီးတၢ်သ့တဒုသကၢ်အီၤအသိး,
ဒီးမၤ သးဒ်အလဲၤန့ၣ်လၢဟံၣ်ပှၢ်, ဒီးသန့ၤအစုလၢတၢ်ခူၣ်အလီၤ, ဒီးဂ့ၢ်ဖျးအီၤအသိးန့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်ဝံၤယီၤအုလး ၂:၁-၃,၁၁,၁၄-၁၈

“အူကွဲၤလၢ စံယိၣ်အလီၤ, ဒီးဒုးသိၣ်ထီၣ်တၢ်မၤပှၢ်တၢ်လၢယကစၢ်စီဆ့အလီၤတက့ၢ်. မ်ပှၢ်ကီၢ်ဖိ
ခဲလၢာ်ကနိးတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအမုၢ်တနံၤဟဲဝဲ, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အိၣ်ဘူးထီၣ်လံာ်. မ့ၢ်တၢ်ခဲးဒီးတၢ်အုးတကျၢ်
အမုၢ်တနံၤ, တၢ်အၢၣ်ဒီးတၢ်ခဲးသ့အမုၢ်တနံၤလီၤ. ပှၢ်ကီၢ်မုၢ်ဒိၣ်ဝဲ, ဒီးဆူၣ်ဝဲ, သလၣ်ထီၣ်အသးလၢ ကစၢ်လီၤ
ဒ်မ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးတအိၣ်တုၢ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ဒ်န့ၣ်သိး တအိၣ်ဘၣ်လၢဘၣ်လၢ အစီၤ

အဆင့်အတန်းတစ်ခုတည်း။”

“မုန်အူအိမ်ကွဲတော်လှောင်အမဲခွာ၊ ဒီးမုန်လှောင်ဆူးကွဲတော်လှောင်အလီခံလီ။ ထံဇီကီဇီနီနီ မသးဒ် ဇုဒုဒ်အတေသုဒ်အလီလှောင်အမဲခွာ၊ ဒီးလှောင်အလီခံနီ ပှ်မုန်ကနာအိမ်သယုဝဲလီ။” ဒီးတော်ပူဖျေ့ဘုဒ်ဒီး အီနီတမံဘုဒ်။

Vs. 11 “ဒီးယွဟုဒ်အကလုာ်လှောင် အသုးမုန်ကီမုန်အမဲခွာလီ။ မုန်မးအသုဒ်ဒဲအလီနီဒ်နီမးလီ။ မုန်မး အစိထီအကမီဒ်မးအကလုာ်နီလီ။ မုန်မးယွအမုန်တနံမုန်အိမ်၊ ဒီးတော်မပျံအလီနးမးလီ။ ဒီးမုန် မတေအိမ်ဝဲသုတကလဲဒ်။”

Vs 14-18 “မုန်မတေသုဒ်ညါတကလဲဒ်။ ဘုဒ်တဘုဒ်ကဃုဒ်အသး၊ ဒီးပီယုာ်လီကုာ်အသး၊ ဒီးပာ်လီတဲာ် တော်ဆိပ်ဂုလှောင် အလီခံနီ၊ တော်မပျံတော်အိမ်၊ ဒီးတော်လုာ်တော်အိမ်၊ လှောင်သုကစာ်အကီနီလီ။”

“အူကွဲလှောင်ထီဒ်အလီ၊ ပာ်စီဆုတော်ဒုဒ်တော်အိမ်၊ ကီးထီဒ်တော်အိမ်ဖျိဒ်အမုန်တနံ၊ ဒုးအိမ်ဖျိဒ်ရီဖျိဒ် ပှ်ကီမုန်၊ ကီးဖျိဒ်တော်အိမ်ဖျိဒ်စီဆု၊ ဒုးအိမ်ဖျိဒ်ပှ်သုဒ်ကုသးပှ်၊ ဒုးအိမ်ဖျိဒ်ဖိဒ်ဖိသုဒ်၊ ဒီးပှ်လှောင်အအီနီထံ၊ မံတလးမူးပိာ်ခွါပဲထီဒ်လှောင်အဒးပှ်၊ ဒီးတလးမူးပိာ်မုန်လှောင်ဘုဒ်တဒုဒ်ပှ်တကွာ်။”

“မံပှ်လှောင်တော်အိမ်၊ ယွအခုအပှ်ပာ်ဝဲလှောင်တော်ခိဒ်ဒုးထီဒ်အသးဒီး တော်လုာ်လီအဘုဒ်စာ်တကွာ်။ ဒီးမံအစံး၊ သုဒ်ကညါသးကညါနပှ်ကီမုန်တကွာ်။ ဒီးဟုဒ်လီနတော်နီသါနီလှောင် တော်ဒုဒ်ဒွဲဒ်အကီဒ်သိး ပှ်ကလုာ် တဖျိဒ်ကဟအီတဂု။ ပှ်ကစံးဝဲလှောင် ပှ်ကီမုန်အကျါ၊ အကစာ်အိမ်ဖဲလဲဒ်နီ၊ မုန်အဘုဒ်မနုလဲဒ်။”

“တုနုတဘျီယွအသးကဆုဒ်ဝဲလှောင် အထံအကီအကီ၊ ဒီးကသးလီအပှ်ကီမုန်လီ။”

လံာ်ဝဲဖါနယုာ် ၁၅၊ ၁၄-၁၈

“အိမ်ဘျီဒ်ကလံာ်လှောင် ကစာ်ယွအမဲခွာညါတကွာ်။ အဂုဒ်အံ၊ ယွအမုန်တနံအိမ်ဘုးထီဒ်လံ။ အဂု ဒ်အံ၊ ယွကတဲာ်ကတီလံတော်လုာ်၊ ပာ်စီဆုလံပှ်လှောင်အကီးဝဲတဖျိဒ်နီလံ။”

“ယွအမုန်နံဖးဒိဒ်တနံအိမ်ဘုးထီဒ်လံ၊ အိမ်ဘုးထီဒ်လံ၊ ဒီးဟဲဝဲချချလီ။ ယွအမုန်တနံအကလုာ် သိဒ်လီ၊ ပှ်အဆုဒ်ကဲးကီးနးနးကလဲဒ်ဖဲနီလီ။”

“တော်လှောင်တနံနီမုန်တော်သးကဲထီဒ်အမုန်တနံ၊ တော်ဘုဒ်ကီဘုဒ်ဂီ၊ ဒီးတော်ဘုဒ်နးဘုဒ်ဖျိဒ်အမုန် တနံ၊ တော်အိမ်သယုဒ်ဒီးတော်လီပှ်အမုန်တနံ၊ တော်ခဲးဒီးတော်အုးသကျုာ်အမုန်တနံ၊ တော်အာ်ဒီးတော်ခဲးသုအမုန် တနံ၊ ကွဲအသိဒ်ဒီးတော်ကီးပသုထီဒ်အမုန်တနံထီဒါဝုာ်အိမ်ဒီး အခိဒ်ဒု၊ ဒီးတေးထီတဖျိဒ်လီ။”

“ဒီးယကဒုးဟဲတော်ကီတော်ဂီလှောင်ပှ်ကညါအလီ၊ ဒီးကလဲတော်ခိဒ်ပှ်မဲာ်ဘျီဒ်အသိးနီလီ။ မုန်မးမာ် ကမုန်ဘုဒ်ယွဒီး တော်ကလုာ်လီအသွဲဒ်ခိဒ်ခိဒ်အကမုန်အသိး၊ ဒီးအညုဒ်ကမးအသးဒ်တော်အုဒ်အသိးနီ လီ။”

“လှောင်ယွအသးကဲထီဒ်အမုန်တနံနီ အစုမာ်ဂု၊ အထုမာ်ဂု မပှ်မပျေ့အီတသုဘုဒ်။ အသးကုဒ် အမုန်အူနီကအိမ်ကွဲထံဇီကီဇီနီဘုဒ်ညါလီ။ အဂုဒ်အံ၊ ကမးလှောင်ကွဲကယုာ်ပှ်လှောင်အအိမ်အဆိးလှောင် ကီပှ်သတုာ်ကလံာ်လီ။”

လံာ်ဝံနုယုာ် ၁:၇-၈

“ယုာ်န့ၣ်ဂုၤဝဲလီၤ. မ့ၢ်တၢ်ခိၣ်တၢ်ခိၣ်တၢ်ခိၣ်တၢ်ဂီၤအမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးသ့ၣ်ညါပုၤလၢအသးန့ၣ်အသးလၢအိၣ်လီၤ.”

“မ့ၢ်လၢတၢ်လုၢ်ဘၢတၢ်အတၢ်ဃုာ်န့ၣ်, ကမၤလၢကံၤကွံာ်အလီၢ်, ဒီးတၢ်ခဲးကလူၤအဒုၣ်အဒါလီၤ.

လံာ်ဝံမၤကလံ ၄:၁

အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်လၢမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်ဟဲဝဲလီၤ. ကအိၣ်တၢ်ဒ်ဖၣ်ကပူၤအသိးန့ၣ်, ဒီးကယဲာ်ပုၤလၢအဟံာ်ထီၣ်ထီၣ်အသး, ဒီးကယဲာ်ပုၤလၢ, အမၤတၢ်တတီၤတလီၤကိးကဒဲးန့ၣ် ကကဲထီၣ်လီၢ်အကမ့ၢ်, ဒီးမ့ၢ်တနံၤလၢအဟဲဝဲန့ၣ် ကဆူးထီၣ်ကွံာ်အိၣ်လီၤ. တၢ်သးမ့ၢ်ဂီၢ်မ့ၢ်အယုၤစံးဝဲဒၣ်, ဒီးတၢ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဂုၤ, တၢ်အဒုၣ်မ့ၢ်ဂုၤ, တဟံာ်လီၤတဲာ်ဘၣ်လၢအဂီၢ်ဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆံၣ်အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဖီခိၣ်အံၤန့ၣ်စံးဘၣ်ပုၤလၢ “ကစၢ်ယုၤအမ့ၢ်တနံၤ” အဂ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုးအဂ့ၢ်ဒီး ယုၤအသးကဲၤထီၣ်ဒီးအတၢ်စံာ်ညါလၢ အဆူၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢ လံာ်ဝံစဖါနုယုာ် ၁:၁၅ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ် “တၢ်အာၣ်ဒီးတၢ်ခဲးသ့ၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “တၢ်နးတၢ်ဖျိာ်” အတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သးကဲၤထီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်, တၢ်ဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ဂီၤ, ဒီးတၢ်ဘၣ်နးဘၣ်ဖျိာ်အမ့ၢ်တနံၤ, တၢ်အိၣ်သယုာ်ဒီးတၢ်လီၤပျံၤအမ့ၢ်တနံၤ, တၢ်ခဲးဒီးတၢ်အုးသကျၢာ်အမ့ၢ်တနံၤ, တၢ်အာၣ်ဒီးတၢ်ခဲးသ့ၣ်အမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်.”

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ပထံၣ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “ကစၢ်အမ့ၢ်တနံၤ” န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးတၢ်လၢမ့ၢ်တနံၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးအိၣ်လၢ လံာ်စီဆံၣ်အဆၢဖီအဂုၤအဂၤန့ၣ် ပဃုသ့ၣ်ညါအိၣ်သ့ၣ်ဒီးပကနၢ်ဟံာ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအကတၢ်န့ၣ် ကအါထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပကလဲၤကဒီးဆူ လံာ်၂ပုးတရူး ၃:၁၀ န့ၣ်တက့ၢ်.

“မ့ၢ်ကစၢ်အမ့ၢ်န့ၣ်တနံၤန့ၣ်, ကဟဲဒ်တၢ်ဘျီအသိးလီၤ. ဒီးလၢအပူၤန့ၣ်, မ့ၢ်ခိၣ်တဖၣ်ကဒဲးကွံာ်ဒ်ဖျိးလၢတၢ်သီၣ်ဖးဒိၣ်, ဒီးတၢ်အဖျိာ်ပျံၤတဖၣ်, ကကဲၤထီၣ်, ဒီးကဒဲးကွံာ်အဝဲ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်မၤတဖၣ်လၢအပူၤန့ၣ်, မ့ၢ်အူကအိၣ်ကွံာ်ဝဲလီၤ.

လၢလံာ်စီဆံၣ်တဆၢအံၤအပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်ခိၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်အဖျိာ်ပျံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး အတၢ်မၤလၢဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပဟံာ်ဖျါအိၣ်သ့ၣ်အဖီလၢအသိးန့ၣ်သ့ၣ်ဝဲလီၤ.

မ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်

စၤတၢ်အတၢ်ဟတၢ်ဆုၤအဖီလၢ (အုးဖုးစူး ၂:၂)

ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်, န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်-

- ၁. ထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ် (ပဒိၣ်ပပုၤသ့ၣ်တဖၣ်)
- ၂. တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ (တၢ်အိၣ်ဖျိာ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘါ)

၃. တာရှလိာ်မုာ်လိာ် (တာရှလိာ်မုာ်လိာ်အတာ်ဘာ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်)

၄. တာ်ပနံာ်တာ်ကၤ (တာ်ပနံာ်တာ်ကၤအတာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်)

မ့ာ်ဝဲလီၤ. တာ်အနံာ် (၆၀၀၀) အတာ်ပူၤ မုာ်ကီၤလိာ်စၤတၢ်အတာ်ဟတာ်ပြးလၢအမ့ာ် နီၣ်သးအတာ်ဘာ် ထွဲဒီးပုၤကညီအတာ်ဒိၣ်စိလၢအမ့ာ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘ့ၣ်ညါအတာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဘာ်တာ်မၤဟးဂီၤအီၤန့ၣ် လီၤ.

တာ်လၢကစၢ်ယွၤအတာ်ပညိၣ်ဒီးအတာ်တိာ်သ့ၣ်ဟံးသးန့ၣ်မ့ာ်ဒၣ် တာ်ကမၤဟးဂီၤကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးအတာ် မၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ာ် တာ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံးစၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပဘာ်ဟံးသ့ၣ်ဟံးသးအီၤ န့ၣ်လီၤ. တာ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံးစၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ် ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် ဟံးဃုာ်လၢ အပူၤဘာ်ဆၣ်တအိၣ်ဒီးတာ်မၤဟးဂီၤအီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘာ်. ဘာ်ဆၣ်လၢတာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဃိ ပုၤအါဂၤ ကထံၣ်ဘာ်တာ်သံန့ၣ်လီၤ. ဘာ်ဃးဒီးပုၤကညီအါဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘာ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကၢ် ၉:၅၆** လၢအမ့ာ် ကစၢ်ယုၣ်ရှးအတာ်ကတိၤန့ၣ်မံၤပသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဘာ်အီၤတက့ၢ်.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤကညီဖိခွါအံၤ, တမ့ာ်ဘာ်အဟဲမၤဟးဂီၤ ပုၤကညီအသးဘာ်, မ့ာ်အဟဲအုၣ် က့ၤခိၣ်က့ၤအီၤလီၤ.”

မ့ာ်ဝဲလီၤ. တာ်လၢကစၢ်ယွၤအတာ်ပညိၣ်န့ၣ်မ့ာ်ဒၣ်, လၢတာ်ဟးဂီၤဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဃိ, တာ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤအံၤန့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်လၢ ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မၤအသးဒ်သိးကသံၣ်သရၣ်တဂၤလၢ အကူး အကါတာ်သ့တဂၤသ့အဒိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကကူးကကါပုၤဆါတဂၤလၢအကအိၣ်မုာ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတာ်န့ၣ်အဃိ, တာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘာ်တာ်ဆ့ၣ်အီၤဆူ တာ်အကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ာ် တာ်အ မိာ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတာ်အသိး, တာ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံးစၤတမံၤစုာ်စုာ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပက ချုၤသ့ၣ်ညါဘာ်အီၤတက့ၢ်. အဆိကတၢ်ပကချုၤသ့ၣ်ညါတာ်ဘာ်ဃးဒီး တာ်ဟတာ်ပြးလၢအအိၣ်ဒီးတာ်ရဲၣ်လီၤ ကျဲၤလီၤလၢ တာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံးစၤဒီး အတာ်ဘာ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

၁. တာ်ဟတာ်ပြးအတာ်ဘာ်ထွဲ (ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်)

ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘ့ၣ်ညါအတာ်ဟတာ်ပြးလၢအဘာ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တာ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တာ်ကူၣ်ထီၣ် ဖးလီၤဟံးစၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ကဘာ်တာ်မၤဟးဂီၤအီၤဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘာ်ဖဲ, **လံာ်စဖါနယၤ ၃:၈** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ကွၢ်လၢ်ယကျဲ, ယွၤစံးဝဲဒၣ်, တုၤမ့ာ်တနံၤဘာ်လၢယကဂဲၤဆၢထာ်လၢ တာ်ဂ့ၢ်န့ၣ် အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယတာ်တိာ်လၢယကဒုးအိၣ်ဖိၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်ဒီးထာ်ဖိၣ်, ဘီမ့ာ်တဖၣ်ဒ်သိး ယက လူလီၤယသးထီၣ်လၢအလီၤ, ယသးကဲၤထီၣ်ခဲလၢာ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယသးက့ၢ်အမ့ာ်အူကအိၣ်ကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ် ဒိဘ့ၣ်ညါလီၤ.”

လၢလံာ်စိဆ့ၣ်အဆၢအဝဲအံၤအပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘာ်ကစၢ်ယွၤအတာ်ကတိၤလၢအမ့ာ်, **“ယတာ်တိာ်လၢ ယကဒုးအိၣ်ဖိၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်ဒီးထာ်ဖိၣ်ဘီမ့ာ်တဖၣ်,”** န့ၣ်လီၤ. တာ်အံၤအခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်. တာ်အဝဲအံၤ မ့ာ်ဒၣ်, တာ်ဟံးဖိၣ်ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး တာ်ထာ်ဖိၣ်ဘီမ့ာ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတာ်အသိး, ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးအပဒိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်ကဘာ်တာ်ဟံးဖိၣ်အီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မှားဝဲလီ၊ ကီသုဂ်တဖုဒီးအပဒိဂ်သုဂ်တဖု ကဟ်ဖိုဂ်လီအသးကဒဲကဒဲန့ဂ်လီ၊

တၢ်လာဝဲအတၢ်စံးကတိဟ်စၢသုဂ်တဖုလၢထီဂ်ပွဲထီဂ်ဝဲလၢ မှါမဆါတနံအံန့ဂ် ပထံဂ်ဘၣ်လီ၊ အဆိကတၢ်ပကထံဂ်ဘၣ် “ဘီမှါသုဂ်တဖုအတၢ်စၢဖိုဂ်” လၢအမှါတၢ်စၢဖိုဂ်တမံန့ဂ် အိဂ်ထီဂ်တ့ၢ်လံဝဲန့ဂ် ပထံဂ်ဘၣ်လီ၊ တၢ်သုဂ်တဖုဝဲဒီးလၢမှါမဆါတနံအံ ပထံဂ်ဘၣ်လၢတၢ်လဲထီဂ်လဲထီအဂၤတမံလၢ အမှါ, U.N.O (The United Nations Organization) န့ဂ်ပထံဂ်ဘၣ်လီ၊ ကီသုဂ်တဖုဒီး အပဒိဂ်အတၢ် ဟတၢ်ပြးသုဂ်တဖုပာ်ဖိုဂ်အသးဒီး တၢ်ကတိဒီးပုၤကလုာ်သုဂ်တဖုလၢ အမၤတံာ်တၢ်သုဂ်တဖုဘၣ် တၢ်ခီဖျိအံန့ဂ်လီ၊

တၢ်သုဂ်တဖုဘၣ်တၢ်မၤအီၤလၢ ဟီဂ်ခိဂ်ဒိဘုဂ်ညါန့ဂ် ပထံဂ်ဘၣ်လီ၊

မှားဝဲလီ၊ ကီသုဂ်တဖုအိဂ်ဒီး အတၢ်ဃုဆိတၢ်ဘျးလၢအဂီၢ်ဒဲသုဂ်တဖုပာ်ဖိုဂ်လိာ်အသးဒီး မၤအိဂ်ထီဂ်တၢ်စၢဖိုဂ်တမံန့ဂ်လီ၊ တၢ်သုဂ်တဖုန့ဂ် မၤဝဲဒဲန့ဂ်တမ့ၢ်လၢ အအိဂ်ဒီးတၢ်အဲဂ်တၢ်ကွဲ, ဒ်ပစံး တၢ်အသိး, တကီၢ်ဒီးတကီၢ်ကမၤစၢလိာ်အသးအဂီၢ်န့ဂ်ဘၣ်, မှါဒဲတၢ်ထဲမၤဝဲလၢအဂီၢ်ကစၢဒဲဝဲအဂီၢ်လၢ အအိဂ်ဒီး, တၢ်လၢအအဲဂ်လီထဲအသးအဂီၢ်န့ဂ်လီ၊

ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူာ်ထီဂ်ဖးလီၤသုဂ်တဖု လၢထီဂ်ပွဲထီဂ်တ့ၢ်လံန့ဂ် ပထံဂ်ဘၣ်လီ၊

မှားဝဲလီ၊ လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလၢအမှါ, လံာ်ဝဲစဖါနုယၤ ဃးစ, အံန့ဂ်ဘျးထီဂ်ဆူတၢ်လၢတၢ်ပွဲအဂီၢ် န့ဂ်ကအိဂ်မးအခိဂ်ထံးတတ်ဃာ်ဃာ်န့ဂ်လီ၊ လၢလံာ်စီဆုံခံတ်တတ်ဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်တိာ်ပာ်သုဂ်တဖုန့ဂ် ကလၢထီဂ်ပွဲထီဂ်ဝဲအဂီၢ်န့ဂ် ဘျးထီဂ်လံန့ဂ်လီ၊

“မၤသးဒ်န့ဂ်ဒီး ကွၢ်လၢ်ယကျဲ, ယွၤစံးဝဲဒဲဂ်, တုၤမှါတနံဘၣ်လၢယကဂဲၤဆၢထၢ်လၢ တၢ်ဂုၢ်န့ဂ်အဂီၢ် န့ဂ်တက့ၢ်, အဂုၢ်ဒ်အံၤ, ယတၢ်တိာ်လၢယကဒုးအိဂ်ဖိုဂ်ပုၤကလုာ်တဖုဒီးထၢဖိုဂ်ဘီမှါတဖုဒ်သိး ယကလူလီၤ ယသးထီဂ်လၢအလီၤ, ယသးကဲၤထီဂ်ခဲလၢာ်လီၤ, အဂုၢ်ဒ်အံၤ, ယသးက့ၢ်အမူာ်အူကအိဂ်ကွံာ်ဟီဂ်ခိဂ်ဒိဘုဂ် ညါလီၤ.”

ကီသုဂ်တဖုဒီးအပဒိဂ်သုဂ်တဖု ကဘၣ်ဃုသုဂ်ညါတၢ်ဒီး ကဘၣ်ဟံးန့ဂ်တၢ်မၤလိလၢ, တၢ်နးတၢ် ဖိုဂ်သုဂ်တဖုလၢအလီၤဘၣ်ဆူပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသုဂ်တဖုအဖိခိဂ်န့ဂ်အဂုၢ်လီၤ, ပမှါဟ့ၣ်တၢ်အဒိတမံန့ဂ်, ဖဲ ၂၀၀၄န့ဂ် လၢဒ်ခဲဘၣ်အပူၤတၢ်မၤအသးတမံလၢအမှါ “ဆူဂ်န့ဂ်မံဂ်” အတၢ်တတၢ်တနၢ, အတၢ်နးတၢ်ဖိုဂ် အသိးန့ဂ်လီ၊

လၢခံကတၢ်, တၢ်မၤအသးသုဂ်တဖုကကတၢ်ဝဲဒ်လဲဒ်အဂုၢ်န့ဂ် ပကထံဂ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဝဲယံးရမံယၤ ၃၀း၁၁** န့ဂ်လီ၊

“အဂုၢ်ဒ်အံၤ, ယကအိဂ်ဒီးနုၤဒ်သိးယကအုာ်ကုၤခိဂ်ကုၤနုၤလီၤ, ယွၤစံးဝဲဒဲဂ်, ယကမၤလၢာ်ကွံာ် ကယံာ် ပုၤကလုာ်ဖဲယမၤလီၤပြီလီၤပြီနုၤလၢအကျါဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ယတမၤလၢာ်ကွံာ်ဘၣ်နုၤဘၣ်, မ့မှါ ယက သိဂ်ဃီဂ်နုၤ ဒ်တၢ်တိာ်လၢအသိးန့ဂ်လီၤ, အဂုၢ်ဒ်အံၤ, ယတပာ်ဘၣ်နုၤလၢနတၢ်ဒဲးဘး အအိဂ်ဘၣ်န့ဂ်ဘၣ်.”

လၢလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအပူၤ တၢ်ကတိလၢအမှါ, **“ယွၤစံးဝဲဒဲဂ်, ယကမၤလၢာ်ကွံာ်ကယံာ်ပုၤကလုာ် ဖဲယမၤလီၤပြီလီၤပြီနုၤလၢအကျါဘၣ်ဆၣ်ဒီး,”** အံန့ဂ် မှါဒဲဟီဂ်ခိဂ်ဒိဘုဂ်ညါအကီၢ်သုဂ်တဖု အတၢ်စၢဖိုဂ် အံန့ဂ်ကလီၤပျီဝဲသတူၢ်ကလၢဒီး တၢ်အကတၢ်န့ဂ် ကမှါတၢ်ဒ်လဲဒ်န့ဂ် အတၢ်ဂုၢ်န့ဂ်လီၤ, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂုၢ်

အံ့န့ၣ်လၢ ဝံဒၢနံးယုးလး ၂:၃၄-၃၅ အပူၤလၢ အတၢ်စံးပာ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်, တၢ်ထံၣ်န့ၢ်လၢတဖျၢၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပာ်ဖျါတ့ၢ်လံဝဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“နက့ၢ်ဒဲးတၢ်တုၤအစုတအိၣ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်ကူးတဲာ်ကွံာ်လၢတဖျၢၣ်လၢအဘၣ်တိဘၣ်ထံးဒီး တၢ်ဂီၤအခိၣ်လၢအမ့ၢ်ထးဒီးကပံာ်ဒီးမၤလီၤကလဲအိၤလီၤ.”

“တုၤန့ၣ်တစုထး, ကပံာ်, တၢ်, စုဒီး ထူတဖၣ်န့ၣ် လီၤကလဲဃီၤ, ဒီးကဲထီၣ်တၢ်ဒ်ဖုလၢ တၢ်ကီၢ်အကတီၢ်လီၤဘုအလီၢ်အဖီခိၣ်အသိးန့ၣ်, ဒီးကလံၤအူဒဲးကွံာ်အိၤ, ဒီးအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်လၢအဂီၢ်ဘၣ်. ဒီးလၢာ်လၢအဘၣ်တိဘၣ်ထံးဒီးတၢ်ဂီၤန့ၣ် ကဲထီၣ်ကစၢ်ဖးဒိၣ်တဖျၢၣ်, ဒီးမၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ညါလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂီၤဖးဒိၣ်လၢဘၣ်တၢ်မၤလီၤကလဲအိၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကဲထီၣ်ဖုအကမူၣ်အံၤန့ၣ်မၤအသးဒိ, -

တၢ်ဟတၢ်ပြးအကလုာ်ကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆု အဒိအတဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါကဒီးအိၤဖဲ, **လံာ်ဧမိၣ် ၅:၁၉** လၢအလီၤတီၢ်လီၤဆီတမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်ပုၤဟ့ၢ်တၢ်လၢခုယုာ်တဒုအအိၣ်, ဒီးတၢ်သ့တဒုသကၢ်အိၤအသိး, ဒီးမၤအသးဒ်အလဲၤန့ၣ်လၢဟံာ်ပူၤ, ဒီးသန့ၣ်အစုလၢတၢ်ခူၣ်အလီၤ, ဒီးဂုၢ်ဖျးအိၤအသိးန့ၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆ့တဆဲအံၤမ့ၢ်ဒဲးဝဲအတၢ်စံးပာ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤကမၤကမ့ၢ်တမံၤလၢ အဘၣ်ထွဲဒီး “ကစၢ်အမ့ၢ်တနံၤ” အတၢ်ဆၢကတီၢ်အပူၤ တၢ်ဟတၢ်ပြးအကလုာ်ကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲတမံၤဘၣ်ဆၣ်လၢခံကတၢ်န့ၣ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်လီၤပျီဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

အခဲအံၤ ပကလဲၤကဒီးဆူ လံာ်စီဆ့အဆၢအဝဲအံၤအပူၤ တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အခိၣ်ပညါလီၤတၢ်လီၤဆဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

- * **ပုၤကညီ** - တၢ်လၢပုၤကညီအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒဲး “ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်” အတၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢ ဘၣ်တၢ်သ့အိၤန့ၣ်လီၤ.
- * **ဃုာ်တၢ်လၢခုယုာ်တဒုအအိၣ်** - တၢ်လၢခုယုာ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဲးတၢ်ပနီၣ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဟတၢ်ပြးတမံၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢအဒိၣ်အမ့ၢ်တမံၤလၢ “ကစၢ်ယွၤအမ့ၢ်နံၤ” တဖၣ်အဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဲးတၢ်ဟတၢ်ပြးဘၣ်ဃးဒီးစီပၤလၢဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအိၤလၢခုယုာ်ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤအဲကလံာ်ဖိအဘီအမ့ၢ်ဖးဒိၣ်တဘျီအံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတၢ်ဖိလၢအမ့ၢ် “ဃုာ်တၢ်လၢခုယုာ်တဒုအအိၣ်” အသိး, ဖဲ ၁၉၁၄ နံၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ညါအတၢ်ဒုးသးအခိၣ်ထံးတဘျီဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်တၢ်လၢစီပၤအတၢ်ဟတၢ်ပြးအံၤကတၢ်ဝံၤဒီး ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်ပူၤဖျးလၢစီပၤအတၢ်ဟတၢ်ပြးအဖီလၢာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.
- * **ဒီးတၢ်သ့တဒုသကၢ်အိၤအသိး** - တၢ်လၢ “တၢ်သ့” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒဲးစီပၤအတၢ်ဟတၢ်ပြးကတၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, တၢ်ဟတၢ်ပြးအဂၤတမံၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်အိၣ်ဖျါတြၢၢ်ကလၢာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟတၢ်ပြးအဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ကိးအိၤလၢ, “ကိၣ်ဖျါန့း” ဒီးလၢကီၢ်ရူးဂျါ, တရူးကီၢ်ဒီးပုၤယုၤရပၤဖိအကီၢ်သ့ၣ်

၂. တၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲ (တၢ်ရူလိာ်မၤသကိးတၢ်)

တၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့တဖၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံယရှါယၤ ၂၄:၁-၅ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, ယွၤကံၤလီၤတၢ်အိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်, ဒီးဒုးအိၣ်ကလိဝဲ, ဒီးကဟံၣ်အိၣ်လၢဝဲ, ဒီးကမၤလီၤ ပြီၤလီၤပြါပုၤကိာ်ဖိန့ၣ်လီၤ.”

“ဒီးတၢ်ကမၤအသးလၢဒ်ပုၤကိာ်မုာ်အသိး, ပုၤလုာ်တၢ်အိၣ်ဒ်န့ၣ်သိး, ဒ်ပုၤအခုအပုၤအသိး, အကစၢ်ဒ်န့ၣ်သိး, ဒ်ပုၤအခုအပုၤပိာ်မုာ်အသိး, အကစၢ်မုာ်ဒ်န့ၣ်အသိး, ဒ်ပုၤပုၤတၢ်အသိး, ပုၤဆါတၢ်ဒ်န့ၣ်အသိး, ဒ်ပုၤလိာ်တၢ်အသိးပုၤဒုးလီၤတၢ်ဒ်န့ၣ်အသိး, ဒ်ပုၤလၢအကမၤအိၣ်အသိး, အကမၤအကစၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

“ထံၣ်ဖိန့ၣ်န့ၣ် ကအိၣ်ကလိသိကဘဲ, ဒီးတၢ်ကဂုာ်န့ၣ်အတၢ်ဖိကညးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤကတိၤတၢ်ကတိၤတထံၣ်န့ၣ်လီၤ.”

“ဟီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်အုးသးအုးလီၤဘိၣ်လီၤဘဲ, လၢာ်ခိၣ်လီၤဘျါလီၤဘျဲ, လီၤဘိၣ်လီၤဘဲ, ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အထီ ကတၢ်လီၤဘျါလီၤဘျဲဝဲလီၤ.”

“ဒီးထံၣ်ဖိန့ၣ်န့ၣ် ဘၣ်အာလၢပုၤအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလၢအပူၤတဖၣ်အဖိလၢလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤလုာ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ, လဲလိာ်တၢ်မၤလိာ်, မၤဟးဂီၤတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအထူအယိာ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိသ့တဖၣ် အခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးတထံၣ်လၢ အမ့ၢ် “ဟီၣ်ခိၣ်” (Earth) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အလုာ်အလၢတမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, လံာ်စီဆုံအဆၢဖိ (၁) အဝဲအံၤမၤကံၤမၤကျၢၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်အယိလီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, ယွၤကံၤလီၤတၢ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်, ဒီးဒုးအိၣ်ကလိဝဲ, ဒီးကဟံၣ်အိၣ်လၢဝဲ, ဒီးကမၤလီၤ ပြီၤလီၤပြါပုၤကိာ်ဖိန့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ် (Earth) အံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အကိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒ်တၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟအိၤလၢတၢ်ဟတၢ်ပြးလၢအအာအသီအယိ, ကကဲထီၣ်တၢ်ကရၢကရိမတၢ်တမံၤလၢပုၤထံၣ်ဖိကိာ်ဖိအဂီၢ်န့ၣ်ဒီး, ကကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ထီၣ်ဒ်ထီၣ်ဒါအဂ့ၢ်တမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤအအိၣ်မူဝဲလၢတၢ်အိၣ်မူအတီၤလၢအဖုၣ်တဖၣ် ကဘၣ်တၢ်ဒုးထီၣ်ဒ်ဒုးထီၣ်အိၤအဂ့ၢ်, ဒီးပုၤလၢအတၢ်အိၣ်မူအတီၤလၢအထီသ့တဖၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤစ့ၤလီၤက့ၤအိၤဆူ တၢ်အိၣ်မူအတီၤလၢအဖုၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ဝံအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအစံးပာ်စၢၤဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံယရှါယၤ ၄၀:၄ န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖျိဖျိဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ.

“ကယံၢ်ကစၢ်ကဆူးတၢ်ကမၤထီၣ်ထီဝဲ, ဒီးကယံၢ်ကစၢ်ကလိဒီး တၢ်ဖိခိၣ်န့ၣ်တၢ်ကမၤလီၤဟၤဒီးတၢ်အကုၣ်ကမၤဘျၢထီၣ်က့ၤဒီး အလီၢ်ထီၣ်ဖိလီၤန့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ဃုလိာ်အသး,”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ကွဲးသ့တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၤလၢတၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ်လီၤ. ပကချုသ့ၣ်ညါအခိပညီသ့တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

*** ကယံကစာကဆူးတံကမထီဝဲ**

တံကတိလအမု၊ “ကယံကစာကဆူး” အံန့န့မုဒ်, ပုကညီတကအတံအခွဲအယံဒီး အတံ သဘူအမိပုအခိဝဲထံးအစုကတံကအတံလိဝဲဘဲတဖုလအသးသမူအကီသ့တဖု ပုတဖုန့လီ. ပု တဖုအံကဘဲတံဒုးထီဝဲဒုးထီအီဆူ တံဘီဝဲတံညီသ့တဖုလအမု ပုကညီတကအတံခွဲတံယံဒီး အတံသဘူအမိပုအခိဝဲထံးလအမု, တံအိဝဲတံအီ, တံကူတံက, တံအိဝဲတံဆိးဒီး တံရုလိဝဲမုလိဝဲ အသးလအအိဝဲဒီးတံသဘူသ့တဖုန့လီ.

*** ကယံကစာကလိဒီးတံစိခိန့ တံကမလီဟ**

တံကတိလအမု, “ကစာကလိဒီးတံစိခိ” အံန့န့မုဒ်, ပုတဖုလအအိဝဲမူဝဲလ တံအခွဲ အယံဒီးတံသဘူအမိပုအခိဝဲထံးအဖိခိသ့တဖုန့လီ. ပုတဖုအံမုပုလအိဝဲဘီဝဲအိဝဲညီသ့ တဖုဒီး အိဝဲဒီးတံစိတံကမီသ့တဖုန့လီ. ပုတဖုအံကဘဲတံဆိဝဲဘဲဆိဝဲဘာအီလကျဲအါမံ အါကျဲဒီးကဘဲတံသးကွံအီဆူတံအခွဲအယံဒီးတံအဘူးအဖိဝဲတံအိဝဲဘဲအလီန့လီ.

လအတံဂုသ့တဖုဒီး လကျဲဒ်အံသ့တဖုအယံ, ပုကညီသ့တဖုအတံအိဝဲမူအတီကယု လိဝဲအသးဒီးကလီပလိဝဲလိဝဲအသးကဒဲကဒဲဒီး ပုသ့တဖုကမန့ဘဲ, တံအကြားအဘဲဒီး တံလ အတကွဲမဲတံဘဲသ့တဖုလီ. မုမုတံတတီတလီဒီး တံကွဲမဲတံသ့တဖုကဘဲတံသးကွံအီ န့လီ. မုဝဲလီ. လပုကညီသ့တဖုအတံကရကရိသ့တဖုအကျဲ တံနီတံဘူးတံတဒသ့တဖု ဘဲတံမဟးဂီအီလ တံဂုဒ်အံအယံလီ.

ဘဲယးဒီးတံဂုအံအတံလအထီဝဲပုထီဝဲအဂုန့ ပကထံဘဲလ ပုကီလလသ့ဖိသ့တဖုလ အအိဝဲဒီးတံကရကရိလ တံအိဝဲမူအတီထီဒီးအတီဖု သ့တဖုအဘာန့န့တကဒီးတကတံကွဲ မဲတံစုလီဝဲန့ပထံဘဲလီ.

တံမလအတအိဝဲဒီး တံအရဒိဝဲသ့တဖုန့, ဘဲတံမအီဒီးဘဲတံနီပဲဝဲဖးတံထံထံဆးဆး လအမုပုဖိဝဲသ့တဖု အတံမန့ဘဲတံကိးအီလ (SC/ST'S) လအမု HARIJANS (ဟဲရ် ရဲ ဂျဲ) န့လီ. (SCHEDULED CASTES / SCHEDULED TREBES) (ပုမတံဖိအတီသ့တဖု န့ဒီး ပုတဖုအံဘဲတံပံဖျါအီလ ပုတဘဲထီးဘူးအီတကရန့လီ.

ဘဲဆဲပုတဖုအံဘဲတံပံအီလအဒ်သိးသိးလိဝဲအသးဒီး ပုအဂုအဂသ့တဖုဒီး တံကွဲ မဲတံသ့တဖုဟါမံကွဲဝဲတဆိဘဲတဆိန့ပထံဘဲလီ. လပုတဖုအံအကျဲန့ အဝဲသ့အဖိ အလံသ့တဖုကဲထီဝဲပုသ့လံသ့လဲအိဝဲထီဝဲဒီး တံကွဲမဲတံသ့တဖုတအိဝဲလအဘဲအယံ အဝဲ သ့တဖုတုအသးဖျါအသးသ့လံဒီး ပုလအအိဝဲဒီးတံအိဝဲမူလအထီသ့တဖုအဖိအလံသ့တဖုန့ လီ.

တံသ့တဖုခဲလကန့ ပုကွဲအနဲ ၈၀ ဒီး ၁၀၀ အခါန့ ပထံအီတသ့ဝဲဘဲန့လီ.

မုဝဲလီ. လ “ကစာအမုနံသ့တဖု” န့တံကွဲမဲတံဒီးတံလအမိလုပံလံသ့တဖုဘဲ တံမဆူးကွဲအီဒီး တံဂုအံန့ဘဲတံပံဖျါအီလ တံပနီအတံကွဲအဂုန့ ပကထံဘဲဖဲ, ဝံယဂျါ

ယ၊ ၂၄:၁၉-၂၀ အပူအသီး တာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဟးဂီၤဝဲလၢာ်လၢာ်ဆုဆုန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ကာ်လီၤလံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ကာ်လီၤလၢာ်လံၤ, ပှံၤလီၤလံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ပှံၤလီၤစီဖုကလုလံၤ. ဟူးဝးလံၤ, ဟီၣ်ခိၣ် ဟူးဝးလီၤနးမးလံၤ.”

“ဟီၣ်ခိၣ်ကလဲၤတာ်ကနူကပၤဒ်ပှၤအိမူအသးအသီး, ဒီးကဝးဝဲဒ်စ့ၣ်အသီးန့ၣ်လီၤ. ဒီးအတၢ်ဒဲးဘး န့ၣ်ကယာဝဲလၢအဖီခိၣ်, ဒီးကလီၤပံၤဝဲ, ဒီးတဂဲၤဆာထၢာ်လၢဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတမံၤလၢ အအိၣ်လၢပှၤကညီအကရၢကရိအပူ တၢ်ဟး ဂီၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆုအဂ့ၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူ ဟီၣ်ခိၣ်အလုၢ်အလုၢ်သၢမံၤတမံၤလၢအမ့ၢ်, ကျိၣ်ဇီၤစ့ၣ်အတၢ်အဂ့ၢ်အပီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၃. ကျိၣ်ဇီၤစ့ၣ်အတၢ်အဂ့ၢ်အပီၢ် (တၢ်ပနံၣ်တၢ်ကၤ)

ဝဲအတၢ်စံးပာ်ဘၣ်ဃးဒီး ကျိၣ်ဇီၤစ့ၣ်ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမ့ၢ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဟးဂီၤ ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယၤကိာ် ၅:၁,၄**, သ့ၣ်တဖၣ်အပူန့ၣ်လီၤ.

“ခဲကနံၣ်အံၤ, ဟဲဃီၤပှၤအထူးအတီၤသ့ၣ်ဇၢ, ကိးပသုထီၣ်, ဒီးဟီၣ်တၢ်ယၤတၢ်, လၢတၢ်နးတၢ်ဖီၣ် လၢအကဘၣ်သ့အဃိန့ၣ်တက့ၢ်.”

“ကွၢ်ကွၢ်, ပှၤလၢအကူးန့ၣ်သ့ဘု, အဘူးအလဲလၢသ့ဟံးဃာ်ကဘျဲးကဘျဲးန့ၣ်, ကိးပသုထီၣ်, ဒီးပှၤ ကူးတၢ်ဖိအကလုၢ်န့ၣ်ဘၣ်လံၤလၢ တၢ်သးမ့ၢ်ဂီၢ်မ့ၢ်, ကစၢ်အနၢ်ပူလံၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆ့အဆာအဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ပှၤတၢ်မာဖိစီယၤကိာ်အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ ကွဲးဖျါတၢ်ဘၣ်ဃး ဒီးပှၤထူးပှၤတီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အမ့ၢ်ပှၤဝဲဒ်သ့ၣ်တဖၣ်အတီၤဒီး ပှၤဖီၣ်ဖိယာ်ဖိဒီးပှၤမၤတၢ်ဖိအတီၤအဘၣ်ဇၢ န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်ထီၣ်ဒ်ထီၣ်ဒါအဂ့ၢ်န့ၣ် စံးပာ်ဇၢဝဲဒ်တၢ်ကွဲးအသီးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အတီၤခံတီၤစလီၢ်န့ၣ် ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကျိၣ်ဇီၤစ့ၣ်အတၢ်ပတၢ်ဆုဒီး အတၢ်ဟ့ၣ်နီၤလီၤတၢ်လၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်တလီၤပလိာ်အသးန့ၣ် အိၣ်ဝဲအဃိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်ထံးန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်တတီၤတလီၤ ဝဲအဃိဒီး ပှၤထူးပှၤတီၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအဂ့ၢ်အပီၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ **လံာ်ယၤကိာ် ၅:၅** န့ၣ်အသီးလီၤ.

“သုမၤမုာ်မၤလၢသုသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးအိၣ်ဝဲဒ်အိၣ်ဆာတၢ်လီၤ. သုဘုၣ်အိၣ်ဘုၣ်အိၣ်လီၤသုသးလၢ မၤသံတၢ်အမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.”

လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်နီၢ်တီၢ်နီၢ်တီၢ်နီၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်ကိး, ပထံၣ်ဘၣ်လၢပှၤထူးပှၤတီၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်တၢ်အိ, အတၢ် ကူတၢ်ကၤ, အဟံၣ်အဃီၤဒီးအတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးသ့ၣ်တဖၣ်အတီၤအံၤန့ၣ် လီၤဆီဝဲဒီးတလီၤပလိာ်ဘၣ်အသးဒီး ပှၤဖီၣ်ဖိဒီးပှၤမၤတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဃိ, ဖဲ (၁၈) ယၤဖီၣ်နံၣ်အလီၢ်ခံန့ၣ် လၢ “ပှၤဖြၣ်စ့ၣ်” အကီၢ်ပူန့ၣ်တၢ်လဲ လိာ်သး ဘၣ်ဃးဒီးထံကီၢ်အတၢ်ပတၢ်ပြးန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီးကဲ ထီၣ်တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ “ကီၢ်ဖြၣ်စ့ၣ်” အတၢ်ပတၢ်ပြးအတၢ်လဲလိာ်အသးအိၣ်ထီၣ်အခါန့ၣ် တၢ်လုၢ်ဒိၣ်ပှၤ ဒိၣ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ထူဒီးစ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မၤအသးဒ်, **လံာ်ဝဲယဃးစကုလး ၇:၁၉** အတၢ်ကွဲးအသးအသီး

နှင့် ပထံဘဉ်ဘဉ်ဒီး တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး, “ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘဉ်ညါတၢ်လဲလိာ်အသးဘဉ်ဃးဒီး ထံကီၢ်အတၢ်ဟတၢ်ပြး” န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

“ကကွံာ်တ့ၢ်အစုလၢကျဲပူၤ, ဒီးတဟံကဲဘဉ်အထူန့ၣ်ဘဉ်. အစုဒီးအထူမၤပူၤမၤဖျဲးအိၤလၢယွၤအတၢ်သးထီၣ်အမ့ၢ်နံၤတသ့ဘဉ်. အတၢ်သဉ်ဝံၤတဘျါလၢအိၤဒီးအဟၢဖၢတပျဲဘဉ်လၢအိၤဘဉ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်အတၢ်ဒဲးဘးအခိၣ်ဘဉ်တၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လီၤကမၢကမၢအဆၢအကတီၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်လၢတၢ်လုာ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မျၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်တၢ်တကိာ်တသီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးပုၤထူးပုၤတီၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူခါဆူညါအကီၢ်ဝဲအတၢ်စံးပာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်သးသယုာ်တၢ်, ၄:၅ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢအအိၣ်တၢ်ဝံၣ်တၢ်ဆၢတဖၣ်န့ၣ် ဟးဂီၤလၢကျဲပူၤလီၤ. ပုၤလၢတၢ်လုာ်အိၤဒီးဒုးသိးအိၤလၢတၢ်ဂီၤဆူၣ်ကလံာ်တဖၣ်န့ၣ် ဖိးတၢ်အုၣ်အပူၤလီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, ပုၤလၢအတၢ်ရူလိာ်အသးအိၣ်ဒီးတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပျဲသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ် တၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုးသ့ၣ်တဖၣ် ကအိၣ်ထီၣ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဘဉ်ဧါ.

တၢ်လၢကျိၣ်ဧါစုဧါအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဟးဂီၤဝဲလၢ ကျဲဒ်လဲၣ်န့ၣ်လဲၣ်. တၢ်လၢကျိၣ်ဧါစုဧါသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤမၤအသးဒ်တၢ်ကဝီၤကျိၣ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကဝီၤအနီၣ်ထိးအိၣ်ဝဲတရံးအိၤလၢအဂ့ၢ်အဂီၤန့ၣ် ပထံဘဉ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်တၢ်တမံၤမံၤလၢအကဝီၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ကမၢတမံၤမံၤန့ၣ် မ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်ဘဉ်ဒီး, ပကထံၣ်ဘဉ်ဒ်အဖီလံာ်အသိး ကျိၣ်ဧါစုဧါ အတၢ်ကဝီၤအံၤအလုာ်အလၢ ကဘဉ်ဟးဂီၤဝဲန့ၣ်ပထံဘဉ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်လၢကျိၣ်ဧါစုဧါ အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢအမ့ၢ်, တၢ်အိၣ်ဝဲတရံးကဝီၤကျိၣ်အံၤ, ကဟးဂီၤဝဲချ့ချ့အကီၢ်

နှင့် ကစာယွေသူတစ်ဦးအိပ်ထိပ်တော် အစိုးအလီတမံလောအမှော် “စဲး” လာမတော်သုဒ်ပုကညီအသီးနှင့်လီလီ.
တော်အဝဲအံ မှော်ဒုတ်တော်သုညါဒီး တော်သုတော်ဘုတ်တမံနှင့်လီလီ.

မှော်ဝဲလီလီ. တော်သုတော်ဘုတ်တမံလောအမှော် “စဲး” အံနှင့်, ဘုတ်တော်ဟံတော်အီလော ပုမတော်ဖိသုတ်တဖန်
အလီအပီ, ပုမတော်ဖိသုတ်တဖန်ကဲထီပုလော အတော်မတအိတ်ဘုတ်ဒီးလော တော်တသူအီဘုတ်အဂုန်နှင့် အိတ်
ထီဝဲလီလီ.

ပုမတော်ဖိသုတ်တဖန် အတော်မတအိတ်ဘုတ်ဒီး ပုထံဖိကီဖိသုတ်တဖန်စုကီး အတော်ဆါတော်ပုသုတ်
တဖန် စုလီဝဲဒီး “တော်မလီဝဲပုနှင့်တော်” စုကီးဆဲးလီစုလီဝဲအပီ, ပုဆါတော်ဖိတဆါဘုတ်တော်နှင့် ပထံ
ဘုတ်လီလီ. လောတဆါဘုတ်တော်အပီ, မစုလီကွံပုမတော်ဖိသုတ်တဖန်အပီ, တော်ကဲထီပုတော် သဘံဘုတ်
အဂုန်နှင့် အိတ်ထီဝဲလီလီ. လောတော်ဂုတ်တော်ပီသုတ်တဖန်အပီ တော်အတော်သီသုတ်တဖန် ကအါထီပုကီ ထီဝဲအဂုန်
နှင့် ပကထံဘုတ်ဖဲ, **လံာ်ဝဲယီအုလး ၂:၂** အတော်ကွဲးအသီး “တော်ဟတော်ပြဲးအတော်ဆီတလဲဖးဒိတ်အဝဲ
အံကအိတ်ဝဲ” အဂုန်နှင့် ပထံဘုတ်လီလီ.

**“မှော်တော်ခဲးဒီးတော်အုးတကျော်အမှော်တနံ, တော်အာ်ဒီးတော်ခဲးသူအမှော်တနံလီလီ. ပုကီမှော်ဒိတ်ဝဲ, ဒီးဆူဝဲ
သလုတ်ထီဝဲအသးလောကစာ်လီဒ်မှော်ဆုတ်ထီဝဲအသီးနှင့်လီလီ. တော်ဒ်နှင့်အသီး, တအိတ်တော်ဘုတ်, ဒီးတော်ဒ်နှင့်သီး
တအိတ်ဘုတ်လောဘုတ်လောအစါအယုတ်အါနံတဖန်ဘုတ်.”**

မှော်ဝဲလီလီ. တော်အံနှင့်မှော်ဒုတ် “ဟီဝဲခိတ်ဒိတ်ဘုတ်ညါအတော်ဟတော်ပြဲးဘုတ်တော်ဆီတလဲကွံအီ” အဂုန်
နှင့်လီလီ.

လောတော်ဆီတလဲတော်ဟတော်ပြဲးဒိတ်ဒိတ်မှော်မှော်အဝဲအံအပူနှင့် ကစာ်ယွေတခီကအိတ်ဝဲလော ပုမတော်ဖိ
သုတ်တဖန်တကပအဂုန်နှင့် ပကထံဘုတ်ဖဲ, **လံာ်လီဝဲပျါ, ၁၀:၂** နှင့်လီလီ.

**“ဒီးလံာ်ဆဲးကီဝဲဖိတဘုတ်အိတ်အိတ်ထီဝဲအသးလောအစုပူ, ဒီးဟံအခိတ်ထွဲတခီလော ပီဝဲလဲဝဲအဖီခိတ်, ဒီး
အခိတ်စုတ်တခီလောခီ,”**

တော်လော “ပီဝဲလဲဝဲ” အံနှင့်မှော်ဒုတ်, **လံာ်ဝဲယီရုယု ၅၇:၂၀** အတော်ကွဲးလောအမှော်, **“မှော်ပုတော်ခဲးဘးဖိ
တဖန်နှင့်မလးဒ်ပီဝဲလဲဝဲလောအဟူးဝးအသီးနှင့်လီလီ. အဂုန်အံ, အိတ်ဘုတ်ဝဲတသုဘုတ်. အထံစံပီပုဒုးဟဲထီဝဲ
ကပံာ်ကဟံ, ဒီးကပံာ်ဟီဝဲချါလီလီ”** နှင့်လီလီ.

တော်လော, တော်လဲလီဝဲထံကီအတော်ဟတော်ပြဲးအဂုန်အံနှင့် ကအိတ်ဝဲဒီးတော်အဟူးအဝးအသီး ပုမတော်ဖိ
သုတ်တဖန်စုကီး ကမလောတော်ဒီးတော်ရဲဝဲတော်ကျဲလုသုတ်တဖန်ကဘုတ်တော်မလးဂီအီနှင့်မှော်ဒုတ်ကစာ်ဘုတ်အသး
နှင့်လီလီ. အခဲအံပကလဲကဒီးဆူဟီဝဲခိတ်အတော်ရဲဝဲတော်ကျဲလုဝဲမံတမံအလုအလုနှင့်တကွာ်.

၄. တော်ဘုတ်တော်ဘါဒီးအတော်ရဲဝဲတော်ကျဲလုအတော်ဘုတ်ထွဲ

တော်ကမလးဂီတော်ဘုတ်တော်ဘါအတော်ရဲဝဲတော်ကျဲလုသုတ်တဖန်အဂုန်နှင့် ကစာ်ယွေအသးအိတ်ဒုတ်ထဲလော
ဘာဘုတ်လိပ်, ဒ်ပစဲးတော်အသီး, ပုလောအကီးလီလီအသးလောပုခရံဖိသုတ်တဖန်အဖီခိတ်နှင့် မှော်ဒုတ်လံာ်စီဆုံအ
တော်ဟံပျါသုတ်တဖန်နှင့်လီလီ. ဘုတ်ဃးဒီးတော်ဂုန်အံနှင့် ပကထံဘုတ်လော **လံာ်လီဝဲပျါ ၁၆:၁၃-၁၄** လောအမှော်ဝဲ
အတော်စဲးဟံတဖန်နှင့်လီလီ.

“ဒီးယထံၣ်သးတကဆိုဘၣ်သာဒုလီၤကံလၢဒုၣ်, ဟဲထီၣ်လၢပယိၣ်အကိၣ်ပူၤ, ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ပယိၣ်အကိၣ်ပူၤ, ဒီးဝံအဘျၣ်တကန့ၣ်အကိၣ်ပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒံအံၤ, အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်နါအသးလၢ အမၤတၢ်လီၤလး, ဒီးလဲၤထီၣ်ဝဲဆူစီၤပၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢခဲလၢအအိၣ်, ဒ်သိးအကဒုးအိၣ်ဖျိၣ်ရိဖျိၣ်အီၤဆူတၢ်ဒုးတၢ်ယၤဘၣ်ဃးဒီးယွၤလၢအသ့တၢ်လၢအနံၤဖးဒိၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ, တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အခီပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်ဒ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

- * **သးတကဆိုဘၣ်** - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်ကတိၤလၢအကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ် တၢ်သိၣ်လိအီၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိးဘၣ်တၢ်ပရၢပစၢ်လီၤတၢ်အဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
- * **လီၤကံလၢဒုၣ်** - တၢ်ကတိၤအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်, တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်အစိအကမီၤန့ၣ်မၤအသးဒ်သိး “ဒုၣ်” န့ၣ်လီၤ.
- * **အကိၣ်ပူၤ** - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်ကျဲလၢ, အမၤဟူထီၣ်သၢလီၤတၢ်အဂ့ၢ်ဒီး ကဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါပုၤကမုၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
- * **ပယိၣ်** - တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘျၣ်ညါအထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်ဒီး အတၢ်စိတၢ်ကမီၤအတၢ်ဒိၣ်စိတၢ်, အတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.
- * **တၢ်ဒုတၢ်ပယိၣ်** - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးဘိမ့ၢ်တဘျၣ်အံၤအဂီၢ်, အတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.
- * **ဝံအဘျၣ်အက** - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်, ပုၤပရိၣ်တုးစတုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအအိၣ်ဒီးလီၤရၢၣ်သးအတၢ်ပတၢ်ပြးအတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်စံးကတိၤပၢ်စၢ်တၢ်လၢဝံအကျိၣ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒုၣ်လၢ လံာ်စီၤဆ့အပူၤဒီး, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တၢ်ဘျၣ်တၢ်ဘါအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလၢအအိၣ်လၢပုၤလၢအစံးလီၤအသးဒ်သိးပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးပုၤလၢအဟဘၣ်ပုၤခူဖိဝဲဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပၢ်ဖျိၣ်လိာ်အသးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါတမံၤအံၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢကီၢ်အဲၤရကၤအခိၣ်အနီၣ်ဒီး ကီၢ်အဲၤကလံာ်အခိၣ်အနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ပၢ်ဖျိၣ်လီၤအသးဝံဒီး ကဲထီၣ် “ပယိၣ်” အရၢၣ်စးဒီး, “တၢ်ဒုတၢ်ပယိၣ်” ဒီး “ဝံအဘျၣ်” တဖၣ်စ့ၢ်ကီးကအိၣ်ဃုာ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တယံာ်တမီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤပထံၣ်ဘၣ်, တၢ်မၤဆူၣ်မၤစီးတၢ်လၢတၢ်မၤပျံၤမၤဖုးတၢ်အပူၤတဖၣ်, တၢ်ဟးဂူာ်ဟးဂီၤဘၣ်ဃးဒီးကျိၣ်ဇိၤစ့ဇိၤအတၢ်ဖံးတၢ်မၤဒီး တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်အလုာ်အလၢသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟူထီၣ်သၢလီၤအီၤလၢ တၢ်ပရၢပစၢ်အကလုာ်ကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်စံးတၢ်ကတိၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ, အမၤဘျၣ်မၤဘျီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သဘံၣ်ဘျၣ်တၢ်ဒီးဟ့ၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလၢတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်နီၢ်နီၢ်တခီန့ၣ်, တၢ်ကတိၤလၢဘၣ်တၢ်စံးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပမ့ၢ်ထီၣ်သတြီၤကွံာ်ဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲ န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကမၣ်ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်မၤကမၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် စံးကတိၤဝဲဒ်သိး “ဒ့ၣ်” န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢ “ဒ့ၣ်” န့ၣ်စံးကတိၤတၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်လၢ “ဒ့ၣ်” န့ၣ်အတၢ်စံးတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, မၤဒုးဟူထီၣ်သၢလီၤတၢ်အဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ် မၤဝဲဒ်ဒ်အလုၢ်အလၢ်အသိးန့ၣ်အယီၤ, တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢ ပကဘၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်အဒိအတဲာ် န့ၣ်လီၤ.

(က) တၢ်လၢဒ့ၣ်ဖိတဘျီအံၤအမဲာ်ချံၣ်န့ၣ်မၤအသးဒ်, အအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၤတၢ်လၢအထီၣ်ဒီး ဖဲကတိၤ တၢ်အခါအိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့ၣ်ကူၣ်ဘၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.

(ခ) တၢ်လၢဒ့ၣ်ဖိတဘျီအံၤအတၢ်ယုာ်အသးန့ၣ်မၤအသးဒ်ပုၤလၢအပာ်သ့ၣ်အသးဒီး ကတိၤတၢ်ကဖၢဘၢ တဂၤစံးလီၤအသးလၢအဝဲမ့ၢ်ပုၤလၢအဒိၣ်အမ့ၢ်တဂၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

(ဂ) တၢ်လၢဒ့ၣ်ဖိတဘျီအံၤအိၣ်ဒီးအကလုာ်သီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်အသိး, လၢတၢ်စံးကတိၤတၢ်အါအါကလဲာ် အယီၤ, လၢတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်ကအိၣ်ဒီး တၢ်အက့ၢ်အဂီၤလၢအလီၤဆီဒ်တၢ်တမံၤန့ၣ် ကအိၣ်ဝဲ န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သၢမံၤအံၤန့ၣ် ပမ့ၢ်ပာ်ဖျိၣ်အိၣ်ဒီး ပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ရူၤလိာ်မုာ်လိာ်န့ၣ် ပစံးကတိၤတၢ်ဒီး ပဘိး ဘၣ်သ့ၣ်ညါပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအအိၣ်လၢ တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ် ပုၤကစံးလၢတၢ်ဃူတၢ်ဖိးဒီး တၢ်ကံၢ်တၢ်ကျၢၤကအိၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, လံာ်စီဆံၣ်တဆၢလၢအမ့ၢ်, **သးစၢလနံ ၅:၃** န့ၣ် တခီသိၣ်လိ ပုၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ထီၣ်ဒါလိာ်အသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“တုၤပုၤစံးလၢ တၢ်ဃူတၢ်ဖိးဒီးတၢ်ကံၢ်တၢ်ကျၢၤအိၣ်ဝဲဒီး တၢ်ဟးဂုာ်ဟးဂီၤဟဲဘၣ်အီၤတကီၢ်ခါ, ဒ်တၢ်ဟးဆါဘၣ်ပိာ်မုာ်လၢအဒၢထီၣ်အသိးန့ၣ်, ဒီးထူၣ်ဖျါးတသ့ဘၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်သၢမံၤအံၤတစံးဘၣ်ပုၤလၢ ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၣ်န့ၣ်ဒီး ဆုၢ်ပုၤဆူတၢ်ကမူၤကမၢ် ဖးဒိၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢဝုာ်ဘၢဘူၣ်လိာ်အံၤန့ၣ် ကမၤန့ၢ်ပုၤအါဂၤအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဆူအအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၈:၂၁** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးကလးလၢအဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်တဂၤ, ဟံးန့ၢ်လၢာ်ဖးဒိၣ်, ဒ်ဆၢၣ်ဂုာ်လၢာ်အသိးတဖျၢၣ်, ဒီးတၢ်လီၤကွံာ် အီၤဆူပိာ်လဲၣ်ပုၤ, ဒီးစံးဝဲဒ်, တၢ်ကတုာ်လီၤကွံာ်ဝုာ်ဖးဒိၣ်ဘၢဘူၣ်လိာ်ဒ်အံၤအသိး, ဒီးတၢ် တထံၣ်န့ၢ်လၢ ဘၣ်အီၤဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢဆၢၣ်ဂုာ်လၢာ်အံၤန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ “ဝုာ်ဘၢဘူၣ်လိာ်” လၢအအိၣ်ဒီး “တၢ် ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢဘၣ်တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအီၤသ့ၣ်တဖၣ်” န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိး ဆၢၣ်ဂုာ်လၢာ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီး လၢာ်အဖျၢၣ်ခံခီအသိး, တၢ်လၢပုၤအပာ်မၤအသးဒ်သိးပုၤခရံၣ်ဖိအသိးန့ၣ် အိၣ်ဝဲခံမံၤလၢတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤပာ်စၢၤ အပူၤလၢအမ့ၢ်ပုၤရိမ့ၢ်ကၣ်သိၣ်လုးဒီး ပုၤပရိၣ်တဲးစတုးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခံမံၤအံၤတချးလၢဘၣ်တၢ် မၤဟးဂီၤအီၤန့ၣ် ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်စိာ်ကဖိထီၣ်အိၣ်ဒီး ပုၤအါဂၤကနာ်အီၤဒီးပုၤအါဂၤကမၤဆူၣ်ထီၣ် အသးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၇:၁၁-၁၃** န့ၣ်လီၤ.
“ဒီးတၢ်ဒူတၢ်ဃီၤလၢအအိၣ်တၢ်, ဒီးတအိၣ်ဘၣ်တဒုန့ၣ်, မ့ၢ်အပုၤထီၣ်ဃိးဂၤတဂၤ, ဒီးအိၣ်ဝဲလၢနံၤဂၤ

အကျ၊ ဒီးကလဲဆူတံဟးဂူဟးဂါအပူလီလီ.”

“ဒီးအနာဆဲဆဲဘိလဒထံအီနန၊ မှီစီပလဆဲဆဲဂလအတနဒ်ဒဲဘာအဘီအမှီဘာ. မှီအနာ ဘာအစိအကမီ, ဒ်စီပလအသိး, အိဒ်ဒီးတံဒုတံပီတနဒ်ရံလီ. အဝဲသုဒ်တဖဒ်နန, အိဒ်အသးတဖျာဒ် ပီ, ဒီးဟုဒ်လီအဂံအဘါဒီးအစိအကမီဒဲဝဲလတံဒုတံပီလီလီ.

မှီဝဲလီ. တံလတံဒုတံပီအံနနမှီဒဲပရံကွံစီသီ, အတံစိအတံကမီလအအိဒ်ဒီးတံရံဒ် တံကျဲလတံကူထီဖးလီဖးစာနနဒီးပုလအအိဒ်ဒီးတံဒုတံပီအဝဲအံလတနဒ်ရံအပူ, ဒ်ပစံး တံအသိး, တံတပူပီအံနနမှီဒဲတံအနာဆဲဆဲဘိ, ဒ်ပစံးတံအသိး, လမုမဆါတနံအံပထံဘာ ပုယူရပဖိ အကီသုဒ်တဖဒ် လအမှီ (EU) အံနနလီ. (လညါအခါနန ပုရီမုဖိ အဘီအမှီအပူ ပုယူရပဖိ အကီဘာတံပီဖိအံနနလီ.)

ဒ်ဝဲအတံစံးပံအသိး, ပုသုဒ်တဖဒ်အံနန ကစာဖိကပံဖိလီအသးဒ် တံတမံပီအသိးဒီး ကဟုဒ်လီတံစိတံကမီဆူပရံကွံစီသီအအိဒ်နနလီ. တံသုဒ်တဖဒ်ခဲလံကမအသးဒ်ဝဲအတံစံး ပံအဂံနနပကထံဘာလံ **လံလီဖျါ ၁၇:၁၆**, အသိး, တံကမပဟးဂါ, ဘာဘူလီဒ်အဂံနန မှီဒဲလံ ပုလအမစာအီသုဒ်တဖဒ်အအိဒ်နနပထံဘာလီ.

“ဒီးအနာဆဲဆဲဘိလဒထံအီ, ဒီးတံဒုတံပီနန, အဝဲသုဒ်ကသးဟုသဲသဲမှီ, ဒီးကမသယု အီ, ဒီးကဒုးအိဒ်ဘုဒ်ဆူအီ, ဒီးကအိဒ်အညာ, ဒီးကဆိဒ်ကဲအီလမုဒ်အူလီ.”

မှီဝဲလီ. လတံနဂံတံဘာဘးဒီး တံရဲဒ်လီကျဲလီလံ တံကူထီဖးလီပံစာတံအပီ, တံအဝဲအံမှီဒဲပုဂံလီဒ်ခရံအဂံနန ကအိဒ်ဖျါထီဝဲလီ. လတံနနအပီ, တံလံ “တံဒုတံပီ” အံ နန ဘာတံဒီလီအီလံ “သဲသဲမှီ” နနလီ.

လံကတံ, ပကထံဘာအတံဟးဂူဟးဂါအဂံနန, ပကထံဘာဖဲ, **လံလီဖျါ ၁၈:၂၁** နန လီ.

“ဒီးကလူးလံ အဂံဆူဒ်ဘါဆူဒ်တက, ပံးနဂံလံဖးဒိဒ်, ဒ်ဆာဒ်ဂူလံအသိးတဖျာ, ဒီးတံလီ ကွံအီဆူဝီဒ်လဲဒ်ပူ, ဒီးစံးဝဲဒ်, တံကတံလီကွံအဂံဖးဒိဒ် ဘာဘူလီဒ်ဒ်အံအသိး, ဒီးတံတထံနန လံဘာအီဘာ.”

လံလံစိဆူအတံကွဲဒ်အံအသိး, တံဘူဒ်တံဘါဒီး အတံဘာထွဲသုဒ်တဖဒ်လံ အအိဒ်ဒီးတံလီ ဘီလီမုတဖဒ် ကဘာတံမပဟးဂါအီနနလီ.

ပကဆိကမိဒ်ကဒါကူ တံဂံဘာဘးဒီး တံဟးဂါသုဒ်တဖဒ်အကျါ ပုခရံဖိအတံဘူဒ်တံဘါ အတံရံတံကျဲလံ အအိဒ်ဒီးတံကူထီဖးလီ ပံစာသုဒ်တဖဒ် ကဟးဂါဝဲလံလံဆူဆူအဂံနန တံ ဘူဒ်တံဘါအဂူအဂူလံ အအိဒ်လံဟီဒ်ခိဒ်တဘုဒ်အဖိခိဒ်နန အတံဆိကမိဒ်နန “ကမှီတံမနုတဖဒ် လဲဒ်” နန လီ.

ဘာဘးဒီးတံရဲဒ်တံကျဲလံ အအိဒ်ဒီးတံကူထီဖးလီပံစာအံ, ကဘာတံမပဟးဂါအီအဆာ ကတံအဂံနန ကစာအနီကစာဒဲဝဲ အတံစံးနနပကထံဘာလံ, **လံမးသဲ ၂၄:၂၁-၂၂**, ဒီး **လံမံကူး ၁၃:၁၉-၂၀** နနလီ.

“အဂ္ဂိဒ်အံ၊ အခါဖဲန့တံနးတံဖျိဒ်ဖးဒိဒ် ကအိဒ်ဝဲလီ၊ တံဒ်န့အသိး လာဟိဒ်ခိဒ်ကဲထိဒ်သိတု၊ ခဲကနံဒ်အံ၊ တအိဒ်ဘာနီတခိဒ်ဘာနီ၊ ဒီးလာခံလာလာန့၊ တအိဒ်ထီဒ်လာဘာဝဲဘာနီ၊ ဒီးတံမုာ်တမေ့လီ၊ ဘာနီန့တဖျိန့ဒီး၊ တံဖဲတံညုတတုဘာနီလာ တံအုဒ်ကုဒ်နီတကဘာနီ၊ မုမုာ်တံမေ့လီ၊ မုာ်န့တဖျိန့၊ လာပုဘာတံယုထာအိတဖျိအယိလီ။”

**မုာ်ဝဲလီ၊ တံနးတံဖျိဒ်ဖးဒိဒ်ကအိဒ်ထီဒ်
ဝဲလာတံဆာကတီအဝဲအံအခါန့လီ၊**

တံလာတံနးတံဖျိဒ်ဖးဒိဒ်အဝဲအံ အဆာကတီန့ဘာတံကိးအိလော၊ “အံမကုဒိဒ်” န့လီ၊

တံလာ “အံမကုဒိဒ်” အလံာ်မဲာ်ဖျါအံ အခိပညီကမုာ်တံဒ်လဲာ်၊ တံလာ “အံမဒုဒိဒ်” အံန့ အိဒ်ဝဲလာ ကီအံစရုလးဒီး အခိပညီန့မုာ်တံမဟးဂီတံအလီန့လီ၊ လာတံလီအဝဲအံအပူန့ တံဒုး အိဒ်ထီဒ်လာ ပုခဲဖုအဘာနီစာသ့တဖျိလောအမုာ်-

- * စီကံးဒိဒ်၊ ဒီးပုမံးဒယုာ်၊ အတံဒုးသုး (ပုစံာ်ညီကီ - ၇)
- * စီပဟစီစီလူးဒီး၊ ပုဖလုဂုသးဖိ၊ အတံဒုးသုး (၁ဂုမုာ်အုလး - ၃၁)
- * စီပဟစီယိယါဒီး၊ စီပဟဖရီနကီ (၂စီပဟ ၂၃:၂၉)

တံဒုးသုးသ့တဖျိန့ အိဒ်ထီဒ်ဝဲလာ ကစာ်မကံးဒိဒ်၊ လာအိဒ်လာ မကံးဒိဒ်အတံဒုးသုးအလီန့ လီ၊

ဒ်န့အသိး၊ တံလာ-

တံမုာ်တံတီအကလုာ်အကထါဒီး တံအကလုာ်ကထါလာအကမာ်၊
တံကပီဒီးတံခံး

ပုလာအကျိဒ်အိဒ်အစုအိဒ်တဖျိဒီး ပုမေတံမတံဖိသ့တဖျိအဘာနီစာ တံထီဒ်ထီဒါဖးဒိဒ်က အိဒ်ထီဒ်ဝဲလီ၊ တံထီဒ်ထီဒါ၊ ဒ်ပစံးတံအသိး၊ တံဒုးတံယာဖးဒိဒ်အဝဲအံ ကမုာ်တံလာခံကတံန့လီ၊

ကစာ်အနီကစာ်ဒ်ဝဲ စံးကတီတံဘာနီဒီး တံပနီတံမဲလာအဘာနီထွဲဒီး “အံမကုဒိဒ်” အံန့ ပကထံာ်ဘာနီဖဲ **လံာ်မးသဲ ၂၄:၂၁** အတံကွဲးအသိး တံအံကမုာ်ဒ် တံဒုးသုးလာခံကတံတဘျီလာ ဟိဒ်ခိဒ် တဘာနီအံအပူန့လီ၊

“အဂ္ဂိဒ်အံ၊ အခါဖဲန့တံနးတံဖျိဒ်ဖးဒိဒ်ကအိဒ်ဝဲလီ၊ တံဒ်န့အသိးလာ ဟိဒ်ခိဒ်ကဲထိဒ်သိတု၊ ခဲကနံဒ်အံ၊ တအိဒ်ဘာနီတခိဒ်ဘာနီဒီးလာခံလာလာန့ တအိဒ်ထီဒ်လာဘာဝဲဘာနီ။”

လာတံနးတံဖျိဒ်ဖးဒိဒ်အဆာကတီအပူန့ ပုကသံဘာနီဝဲအဂ္ဂိန့ ကအိဒ်ထီဒ်ဝဲအါမးအဂ္ဂိန့၊ ပကထံာ် ဘာနီဖဲ၊ **ဝဲယယုးစကုလး ၇:၁၅** န့လီ၊

“နးဇီဘီဇီအိဒ်ဝဲလာခိဒီး တံသံသတြိဒီး တံသံဝဲလီဒီအိဒ်ဝဲလာအပူလီ၊ ပုအိဒ်ဝဲလာ ပုာ်လာကျိန့ ကသံဝဲလာနးဇီဘီဇီ၊ ဒီးပုအိဒ်ဝဲလာတံပူန့ တံသံဝဲလီဒီ၊ ဒီးတံသံသတြိန့ ကအိဒ် ကွံာ်အိလီ။”

မုာ်ဝဲလီ၊ တံဆာကတီအဝဲအံ ကပွဲလုာ်ကွံာ်ဒီးတံပုာ်တံဖုးသ့တဖျိန့လီ၊

ဘာနီပုအိဒ်အါဂလာ အကအိဒ်မူဝဲဒီးကပူဖျဲးတံလာအကျိအဂ္ဂိန့၊ ပကထံာ်ဘာနီဖဲ၊

ဝံယဗုဒ္ဓကုလး ၇း၁၆ နှင့်လီၤ.

“ဒီးပုၤလၢအပူၤဖျဲးတၢ်လၢအကျါတဖၣ်န့ၣ် ကအိၣ်ဝဲလၢကစၢ်ကလိ ဒ်ထီၣ်လွံၤလၢကစၢ်ကဆူးပူၤ အသိးန့ၣ်လီၤ. ကသ့ၣ်အုးသးအုးခဲလၢာ်လၢ အတၢ်အာအယိကိးဂးဒဲးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤလၢအပူၤဖျဲးတၢ်လၢအကျါအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ကဒီးအိၤဖဲ, ဝံစကၢရယုၤ ၁၄း၁၆ နှင့်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ကမၤအသးလၢ ကယံၢ်ပုၤလၢအအိၣ်လီၤတဲာ်လၢ ပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်အကျါ, လၢအဟဲထီၣ်ဒါ ယရူၤရူၤလုာ်န့ၣ် ကလဲၤထီၣ်တနံၣ်ဘၣ်တနံၣ်, တနံၣ်ဘၣ်တနံၣ်ဒ်သိးအကဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်စီၤပၤ, တၢ်သုးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်အယုၤ, ဒီးတၢ်န့ၣ်ဘူၣ်ဒဲအနံၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အတၢ်ဆၢကတီၢ် လၢခံကတၢ်အံၤန့ၣ်ကဆူပုၤဆူ တၢ်လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်အဒိၣ် ကတၢ်လၢအမ့ၢ် “အံၤမက့းဒိၣ်” အတၢ်ဒုးသုးအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ် ကဟဲထီၣ်ဒါဝုၢ် ယရူၤရူၤလုာ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပွဲၤဒီးတၢ်အဒိၣ်ကတၢ်

လၢ, လံာ်ဝံယံးရမံၤယုၤ ၃ဝး၄-၇ အပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်အိၤထံထံဆးဆးန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးအအံၤမ့ၢ်တၢ်ကတီၢ်လၢ ယုၤကတီၢ်ဝဲလၢ အံၣ်စရုလးအဂ့ၢ်, ဒီးလၢယုၤဒၤအဂ့ၢ်လီၤ.”

“မ့ၢ်မးယုၤဖဲဝဲဒၣ်, တၢ်မၤကနိးအသိၣ်န့ၣ် ပနၢ်ဟူလံ, တၢ်ပျံၤအိၣ်ဝဲ, တၢ်ဗူးတၢ်ဖိးတအိၣ်ဘၣ်. သံကွၢ်တၢ်ဒီးထံၣ်ဘၣ်လၢ ပုၤဟိၣ်ခွါဘၣ်ဟုးဆါစ့ၢ်ကိးဧါတက့ၢ်. ယထံၣ်ဘၣ်ပုၤဟိၣ်ခွါကိးဂးဒဲးအိၣ်ဝဲဒီး အစုလၢ အယီၤဒုလီၤဒ်ဟိၣ်မုၢ်ဘၣ်ဟုးဆါအသိးန့ၣ်, ဒီးကယံၢ်ပုၤအမဲာ်လီၤဝါန့ၣ် မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲၣ်. အံၣ်လၢ, တၢ်လၢ မ့ၢ်တနံၤအံၤ မ့ၢ်အဒိၣ်လီၤ. တၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးတအိၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်စီၤယၤကိာ်အတၢ်ကိာ်တၢ်ဂီၤ အကတီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ဒီးတၢ်ကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအိၤလၢအပူၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ “အံၤမက့းဒိၣ်” အတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤအဒိၣ်ကတၢ်အံၤန့ၣ် ကမ့ၢ်ဒၣ်ကိာ်အံၣ်အရုလးန့ၣ် လီၤ.

ဘၣ်ဗးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ, လံာ်ဝံယဗုဒ္ဓကုလး ၃ဝး၁၅-၁၆ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးနကဟဲလၢနလီၤပုၤလၢကလံာ်စိးတခီနဲဒၣ်, ဒီးပုၤအါကလုာ်အိၣ်ဒီးနုၤ, အဝဲသ့ၣ်ခဲလၢာ်ဒီးကသ့ၣ် ဒီးပုၤတဖုးဒိၣ်, ဒီးပုၤသုးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်လီၤ.”

“ဒီးနကလဲၤထီၣ်ဒါ ယပုၤဂီၢ်မုၢ်အံၣ်စရုလး ဒ်သိးနကလုာ်ဘာထံဧါကိာ်ဧါ ဒ်တၢ်အာၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကမၤအသးလၢ မ့ၢ်နံၤလၢခံတဖၣ်န့ၣ် ယကဒုးဟဲထီၣ်နုၤထီၣ်ဒါယထံထံယကိာ် ဒ်သိးပုၤကလုာ်တဖၣ်ကသ့ၣ် ညါယၤ ဖဲယဘၣ်တၢ်ဟံစီဆုံယၤလၢနပူၤလီၤ. စီၤကိးဧၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ, လီၤဆီဒၣ်တၢ်, ကိာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ, အအိၣ်လၢကလံာ်စိးသ့ၣ်တဖၣ် ခဲလၢာ်ကထီၣ်ဒါပုၤအံၣ်စရု လးဖိအကိာ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤ, ကမ့ၢ်ဒၣ်ကိာ်ရူးဂျါဒီး ပုၤယုၤရပုၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကိာ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဗးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ, လံာ်ဝံစကၢရယုၤ ၁၄း၂ နှင့်လီၤ.

“အဂ္ဂိဒံအံ၊ ယကဒုးအိဉ်ဖိဉ် ပှကလုာ်ခဲလုာ်ထီဒါ ယရူရူလုာ်ဒံသိးအကဒုးသုး၊ ဒီးကမာနုာ်ဂုာ်၊ ဒီးကဂုာ်ဆုာ်ပျီဆုာ်ဟံဉ်တဖဉ် အတုာ်ဖိတုာ်လံ၊ ဒီးကဖိးဆုာ်ပိာ်မုာ်၊ ဒီးပှဂုာ်ဖိတတ်ကဘဉ်လဲကဲကုာ်၊ ဒီးပှကိမုာ်လုာ်အိဉ်လီလတ်နုာ်တဘဉ်ဘဉ် တုာ်ဒိဉ်တဲာ်ကွံာ်လုာ် ဝှပှဘဉ်လီ။

လုာ်တုာ်ဆာကတီာ်လုာ် အကဟဲသုဉ်တဖဉ်အပူနုာ် ဟီဉ်ခိဉ်ဒီဘုဉ်ညါအတုာ်ဒုးသုး သာဘျီတဘျီလုာ် အမုာ်ကီာ်သုဉ်တဖဉ် အတုာ်ဒုးသုးလုာ်ခဲကတုာ်တဘျီအံ အတုာ်ပညိဉ်နုာ်မုာ်ဒဉ် ပှအံဉ်စရုလးဖိအကီာ်နုာ်လီ။

မုာ်ဝဲလီ။ တုာ်ဒုးသုးတုာ်ဆုပှအံဉ်စရုလးဖိအကီာ်အံနုာ် မုာ်ဒဉ်ကစာ်ယွအနီာ်ကစာ်ဒဉ်ဝဲဟ့ဉ်လီ တုာ် အခွဲးအယာ်နုာ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ။

တုာ်ကမာအသးသုဉ်တဖဉ်အံနုာ် မုာ်ဒဉ်ဟီဉ်ခိဉ်ဒီဘုဉ်ညါကအိဉ်ဘဉ်ဒီး တုာ်နးတုာ်ဖိဉ်လုာ်အဒိဉ် က တုာ်ဒီး ကမုာ်စုာ်ကီးဟီဉ်ခိဉ်တဘုဉ်အံ တုာ်အိဉ်ဖျါလီကဲခဲကတုာ်နုာ်ဒီး ဟီဉ်ခိဉ်ခဲဘုဉ်တဘုဉ်အံ အတုာ်ရဲဉ် တုာ်ကျဲလုာ်အိဉ်ဒီး တုာ်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီဟံဉ်စာတုာ်သုဉ် တဖဉ်ကလဲတုာ်လုာ် တုာ်ဟးဂုာ်ဟးဂီအပူနုာ်လီ။ လံာ်စီဆုာ်တဆာအံ အခိပညီနုာ် ပဆိကမိဉ်အီသုလုာ်၊ တုာ်အံကမုာ်ဒဉ် “ညုဉ်ကလံယါအတုာ်ဒုးသုး” နုာ် ပထံဉ်ဘဉ်လီ။ ဘဉ်ဃးဒီးတုာ်ဂုာ်အံ ပမုာ်ဃုသုဉ်ညါအီ လုာ် အလီတုာ်အလီဆဲးနုာ်၊ ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ လံာ်ဝဲစကရုယုာ် ၁၄:၁၂ နုာ်လီ။

“ဒီးအံမုာ်တုာ်တီာ်လုာ် ယွကတီာ်ပှကိမုာ်လုာ်အဒုးသုးဒီး ယရူရူလုာ်ခဲလုာ်၊ အညုဉ်ကယဲလီ ကွံာ်လုာ် အဆာထာဉ်လုာ်အိဉ်အဖာမုာ်၊ ဒီးအမဲာ်ကဟးဂီလုာ်အမဲာ်ကွီပှ၊ ဒီးအပူကလုာ်ဝဲလုာ် အကီာ်ပှ လီ။”

လံာ်စီဆုာ်အဆာအဝဲအံ စံးကတီာ်တုာ်ဘဉ်ဃးဒီး “ညုဉ်ကလံယါအတုာ်ကပီကယဲ၊ ဒီးအတဟီဉ်နုာ် တမုာ်ဘဉ်ခါ။ မုာ်ဝဲလီ။ တုာ်အဝဲအံမုာ်ဒဉ် တုာ်မာလီလုာ်ခဲကတုာ်တမံလုာ် ပှဟီဉ်ခိဉ်ဖိခဲလုာ်အကီာ် ကစာ်ယွ ဟ့ဉ်လီ တုာ်အခွဲးအယာ်လုာ် ဟီဉ်ခိဉ်ဒီဘုဉ်ညါ အတုာ်ဒုးသုးသာဘျီတဘျီအပူ ပှကဘဉ်သု “ညုဉ်ကလံယါ အတုာ်စုကဝဲ” နုာ် ကမုာ်ဝဲလီနုာ်သာဉ်။ ဘဉ်ဆဉ်ပှအံဉ်စရုလးဖိသုဉ်တဖဉ်လုာ် ကစာ်ယွအစိကမီအယိ ကပူဖျဲးဝဲလုာ် တုာ်တဆိကမိဉ်အပူကအိဉ်ဒီး တုာ်လီလီလီလုာ်သုဉ်တဖဉ်အဂ္ဂိနုာ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ လံာ်ဝဲစကရုယုာ် ၁၂:၈-၉ နုာ်လီ။

“တုာ်လုာ်တနုာ်နုာ်၊ ယွကအိဉ်ပှပှယရူရူလုာ်ဖိ ဒီးပှလုာ်အိဉ်ဘဉ်တီာ်လုာ် မုာ်တနုာ်နုာ် ကမာ သးဒံစီဒါဝဲးအသိး၊ ဒီးစီဒါဝဲးအဟံဉ်ဒံယွအသိး၊ ဒံယွအကလုးလုာ် အမဲာ်ညါအသိးနုာ်လီ။”

“ဒီးလုာ်တနုာ်နုာ် တုာ်ကမာအသးလုာ် ယကဃုမာဟးဂီပှကလုာ်ခဲလုာ် လုာ်အထီဒါယရူရူလုာ် လီ။”

ပှအံဉ်စရုလးဖိသုဉ်တဖဉ်အိဉ် တုာ်ဝဲးတရံးအပူဒီး အကပီကပသုဉ်တဖဉ်အကီာ် ကတြီဃာ်ကွံာ် “ညုဉ်ကလံယါ” အတုာ်ကပီကယဲဒဲလဲဉ်အကီာ်နုာ် ပအိဉ်ဒီးတုာ်သးဒုဒီဘဉ်ဆဉ် တုာ်စံးဆာနုာ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ လံာ်ဝဲဒါနုးယုလး ၃:၂၇ အပူနုာ်လီ။

“ဒီးပဒိဉ်ဖးဒိဉ်၊ ပဒိဉ်ပပှ၊ ပှဟဟတုာ်ဖိ၊ ဒီးစီပဟအပှကူဉ်လီာ်အသး အိဉ်ဖိဉ်ရိဖိဉ်ဝဲ၊ ဒီးကွာ်ပှကညီ တဖဉ်အံလုာ် မုာ်အူအစိအကမီတအိဉ်ဘဉ်လုာ် အနီာ်ခိအဖိခိဉ်၊ ဒီးအခိဉ်သုတကီာ်ဃိာ်ဘဉ်နီတဘိဘဉ်။ ဒီးအတုာ်ဖျီဉ်ခဲအိဉ်ဒဉ်အတုာ်၊ ဒီးမုာ်အူအနာတဘဉ်ဘဉ်အီဘဉ်။”

မှားဝဲလီ၊ ဒ်သိးကစာ်ယွၤမၤပူၤဖျဲး၊ စီၤရှၢဒရး၊ စီၤမုၤရှၢ၊ ဒီးစီၤစော့ဒနကီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ မ့ၣ်အူ အသိး၊ ကစာ်ယွၤစ့ၢ်ကိးဒ်သိး ကကဲထီၣ်ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်အုၣ်အသးအဂီၢ်၊ ကမၤပူၤဖျဲးစ့ၢ်ကိး ပုၤအံၣ် စရၢလးဖိလၢ “ညျုၣ်ကလံၤယါ” အတၢ်ဒုးသုးအပူၤန့ၣ် ကမ့ၢ်တၢ်လီၤကမၤကမၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်လၢ တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အတၢ်အါၣ်အဂီၢ်န့ၣ် တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤတၢ်ကအိၣ်ဝဲတမံၤလၢ အလီၤကံၤလၢ ထူၤန့ၣ် ကအိၣ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်, **လံာ်ဝံဖါနယၢ ၃:၉**, န့ၣ်လီၤ.

“တုၤန့ၣ်တဘျီ ယကဟ့ၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်လၢ အကတၢ်တၢ်အကျိၣ်စီဒ်သိး အကကိးထီၣ်ယွၤအမံၤ, ဒီးဒ်သိးအကမၤအတၢ်လၢ အသးတဖျၢၣ်ယီလီၤ.”

မှားဝဲလီ. တၢ်လၢ “ကစာ်အမုၢ်န့ၣ်” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ကစာ်ယွၤ အကလုာ်အကထီၣ်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ် တီၢ်အကျိၣ်စီဆ့ၣ်ဒီး, တၢ်တီၢ်တၢ်လီၤ အမုၢ်ကမၤဘျီက့ၢ်တၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ဝဲလၢအဒ်ဆ့ၣ်လီၤဒီး တၢ်စံၣ်ညီၣ်အဆၢ ကတီၢ်အန့ၣ်တကထီ ဖဲအအိၣ်ထီၣ်အခါန့ၣ် ကထုးန့ၢ်ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အသးဆူ အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. (လံာ်ဝံမၤ လကံ ၄:၂)

တၢ်လၢကစာ်အမုၢ်န့ၣ် ကမၤအသးဒ်ကသံၣ်သရၣ်လၢ အကူးအကါတၢ်သ့တက, ကူးကါပုၤဆါလၢ အကဘျီထီၣ်အဂီၢ်အသိး, ကစာ်ယွၤစ့ၢ်ကိး တမ့ၢ်ဘၣ်ဝဲလၢအကမၤဟးဂီၤ ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး မ့ၢ်အဒ်သိး အကမၤတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အဂီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပုၤအါကအတၢ်သ့ၣ်ညါကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤအပီလဲၣ်န့ၣ်, လံာ်စီဆ့ၣ်တဆၢလၢအမ့ၢ် **လံာ်လူၤကၢ် ၉:၅** အတၢ်စံးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤကညီဖိခွါအံၤ တမ့ၢ်ဘၣ်အဟဲမၤဟးဂီၤ ပုၤကညီအသးဘၣ်, မ့ၢ်အဟဲအုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ် အီၤလီၤ.”

တၢ်လၢကစာ်ယုၣ်ရှုး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤကညီဖိခွါအံၤ အတၢ်ပညီၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်ဒီး တၢ် လၢဟံၤကစာ်ယွၤ အတၢ်ပညီၣ်န့ၣ် မ်ပကဆိကမိၣ်ဘၣ်အီၤတက့ၢ်. မှားဝဲလီ. ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ် အဝဲသ့ၣ်အိၣ် ဒီးတၢ်နဲၣ်လိတၢ်အကျဲအကပူၤ, တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်, ဒီးတၢ်ဟတၢ်ပြးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ကလဲၤဝဲဒ်ဆူ တၢ်အကတၢ်ဝံၤဒီး-

တၢ်လၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်မ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်အဆၢကတီၢ်အံၤန့ၣ် လၢကစာ်ယွၤအဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ် တၢ် အခွဲးအယၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မှားဝဲလီ. ဘီမ့ၢ်တဘျီလၢ တၢ်မၤအိၣ်ထီၣ်အီၤလၢ တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤအပူၤလၢ ပတထံၣ်ဘၣ်အီၤ တဘျီန့ၣ် အိၣ်ထီၣ်တ့ၢ်လံၤလၢ, 1874 နံၣ် Oct အပူၤန့ၣ်ဝံၤဒီး ဘီမ့ၢ်လၢပကထံၣ်ဘၣ် လၢပမဲာ်အံၤန့ၣ် ကအိၣ် ထီၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်အံၣ်စရၢလးအပူၤန့ၣ်ဒီး ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်ဝဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ကဟဲဃု ကစာ်ယွၤဖဲ ကီၢ်အံၣ်စရၢလးအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဝံယရှါယၢ ၂:၂-၄** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢမုၢ်န့ၣ်လၢခံတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကမၤအသးလၢယွၤအဟံၣ်အကစာ်န့ၣ် ကအိၣ်ကံၢ်ဆိးကျၢလၢ ကစာ်ဒီခိၣ်, ဒီးကဘၣ်တၢ်ဟံၣ်အီၤထီၣ်ထီၣ်န့ၣ် တၢ်စီခိၣ်တဖၣ်, ဒီးပုၤကိးကလုာ်ဒဲးကယွၤလီၤဝဲဆူအအိၣ်လီၤ.”

“ဒီးပုၤကိးမုၢ်အါကလုာ်ကလဲၤဒီး စံး, ဟဲ, လဲၤထီၣ်သကိးဆူယွၤအကစာ်, ဆူစီၤယၤကိာ်အကစာ် အဟံၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးကနဲၣ်လိပုၤလၢအကျဲတဖၣ်, ဒီးပကပိာ်အကျဲအပူၤနီၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, လၢစံးယိၣ် အပူၤန့ၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သိကလဲၤထီၣ်, ဒီးယွၤအကလုာ်အကထီၣ်လၢ ယရှၢၤလုာ်အပူၤလီၤ.”

“ဒီးကစံဉ်ညီဉ်လာ ပှကလုာ်တဖဉ်အကျါ၊ ဒီးကသိဉ်ညီဉ် ပှကိမုာ်အါကလုာ် ဒီးအဝဲသ့ဉ်ကပိာ်ကွါ အနးလာထဲဉ်အကနဉ်၊ ဒီးအဘီလာ ဒီပဲာ်ညီဉ်တါလီၤ. ဒီးပှတကလုာ်တယၤထီဉ် အနးလာပှတကလုာ်အဖီ ခိဉ်ဘဉ်၊ ဒီးတမၤလိတါဒုးသုးလာဘဉ်လီၤ.” လာ လံာ်ဝံမံကၤ ၄၁-၃, စ့ၢ်ကီးပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

“ဒီးလာမုာ်နံၤအလီၢ်ခံတဖဉ်န့ဉ် တါကမၤအသးလာယွၤအဟံဉ် အကစၢ်န့ဉ်ကအိဉ်ကိာ်ဆိးကျၢလၢ ကစၢ်ဒီခိဉ်၊ ဒီးကဘဉ်တါပာ်အီၤထီဉ်ထီန့ဉ် တါဖိခိဉ်တဖဉ်၊ ဒီးပှကိမုာ် ကယွၤလီၤဝဲဆူအအိဉ်လီၤ.”

“ဒီးပှအါကလုာ်ကလဲၤဒီးစံးဝဲ, ဟဲ, လဲၤထီဉ်သကိးဆူယွၤအကစၢ်, ဆူစီယၤကိာ်အကစၢ်အဟံဉ် န့ဉ်တက့ၢ်. ဒီးကနဲဉ်လီၤပှလၢအကျဲတဖဉ်, ဒီးပကပိာ်အကျဲဇိကပှဇိကလီၤ. အဂ့ၢ်ဒီအံၤ, လာစံယိဉ်အပှန့ဉ် တါသိဉ်တါသီကလဲၤထီဉ်, ဒီးယွၤအကလုာ်အကထါလၢ ယဂ့ၢ်လုာ်အပှလီၤ.”

“ဒီးကစံဉ်ညီဉ်ပှကိမုာ်တဖဉ်အကျိာ်, ဒီးကသိဉ်ညီဉ်ပှအါကလုာ်အိဉ်လာအယံၤ, ဒီးအဝဲသ့ဉ်ကပိာ်ကွါ အနးလာထဲဉ်အကနဉ်, ဒီးအဘီလာဒီပဲာ်ညီဉ်တါလီၤ. ဒီးပှတကလုာ်တယၤထီဉ်လာဘဉ်နး လာပှတကလုာ် အဖီခိဉ်ဘဉ်, ဒီးတမၤလိဒုးသုးတါလာဘဉ်လီၤ.”

မုာ်ဝဲလီၤ. ပှသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်အသးကအိဉ်လာ အကမၤလိ, တါမုာ်တါတီအကလုာ်အကထါဒီး တါတီတါ လီၤအကျဲန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ပကလဲၤကဒီးဆူ, ဝံယံးရမံယၤ ၁၆:၁၉-၂၀, န့ဉ်လီၤ.

“ယကံၤယဘါ,ယတိာ်ယတံာ်, ယအိဉ်တအါအလီၢ် လာတါမၤကိာ်မၤဂီၤအမုာ်နံၤ, ယွၤဇၢ, ပှကလုာ် တဖဉ် ကဟဲဆူန့ဉ်လၢ ဟီဉ်ခိဉ်အကတါတဖဉ်, ဒီးကစံး, မုာ်မးပဟံတဖဉ်န့ဉ်သါတါကဘျးကဘျဉ်, တါ ကလိကလီ, ဒီးတါလၢအတကိာ်တသိဉ်ဘဉ်လီၤ. ပှကညီကတုအကစၢ်လာအဂီၢ်ဒဉ်ဝဲ, ဒီးတမုာ်ဘဉ်ကစၢ်န့ဉ် စ့ၢ်ကီးဇါ.”

မုာ်ဝဲလီၤ. ပှသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်ကထံဉ်လီၤကွါအသးလၢ အမုာ်ပှဟးဂီၤဖိဒီး မၤတုာ်လံဒဉ်ထဲဟီဉ်ခိဉ် အလုာ်အလၢအဂ့ၢ်န့ဉ်လီၤ.

လာ လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၁၇:၇-၈, စ့ၢ်ကီးပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

“တါလာမုာ်တနံၤန့ဉ် ပှကကွါဆူပှတုအါအအိဉ်, ဒီးအမဲာ်ကကွါဆူအံဉ်စရုလး အတါစီဆုံတဂၤ လီၤ. တကွါဘဉ်ဆူတါလုာ်အလီၢ်တဖဉ်, တါလာအမၤလၢ အစု, ဒီးတကွါမဲာ်ဘဉ်တါလၢ အစုမုာ်စုနာမၤအီၤ, ဒီးဆူအဂ့ၢ်ရု, ဒီးဆူမုာ်အတါဂီၤဘဉ်.”

တါန့ဉ်တဖဉ်ဝံဒီး, ပှသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ် တါလာအဝဲသ့ဉ်မၤဝဲလၢအစုတဖဉ်လၢအမုာ် တါဂီၤဒီးကစၢ်သ့ဉ် တဖဉ်န့ဉ် ကဆူးကွံဉ်ညီကွံဉ်ဝဲဝံဒီး, ကကွါတါဆူ “ပှအံဉ်စရုလးဖိအတါစီဆုံတဂၤ” လၢအမုာ် ပှတုအါ အအိဉ်န့ဉ်လီၤ. မုာ်ဝဲလီၤ. ပှသ့ဉ်တဖဉ်အံၤအသးအမဲာ်န့ဉ် ကအိဉ်ဒီးတါသ့ဉ်ညါနါဟံတါ အတါကပီၤ, ကကပီၤထီဉ်ဝဲ တဆီဘဉ်တဆီန့ဉ်လီၤ. ပှသ့ဉ်တဖဉ်အံၤ အတါသးအိဉ်လၢ အကမၤဆာတါဒီလဲဉ်အဂ့ၢ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၃၀:၂၂ န့ဉ်လီၤ.

“ဒီးသုကမၤဘဉ်အာနတါဂီၤ စုအတါကျၢကဘၢ, ဒီးနတါဂီၤထူအနီဉ်ကျၢကယံာ်, ဒီးနကမၤလီၤပြဲလီၤ ပြဲအါ ဒီတါသးဘဉ်အာအသိးန့ဉ်လီၤ. ဟးတုာ်, နကစံးဘဉ်အီၤလီၤ.”

ပှသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ် ကမၤဟးဂီၤအတါဂီၤဆူအနီဉ်ကျၢကယံာ်, အတါဂီၤစုအတါကျၢကဘၢ, ဒီးတါသ့ဉ် ထီဉ်အဒိဉ်လၢ အဂ့ၢ်ဝဲဘဉ်ဝဲတဖဉ်န့ဉ် ကမၤဒဉ်ဝဲလၢအစုဒဉ်ဝဲန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. လာ လံာ်စံးထီဉ်ပတြၢ

၂၂:၂၇,၂၈ နှင့် ပကထံ၌ဘ၌ကဒီးန့၌လီၤ.

“ကယံၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်ခဲလၢၣ် ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤ, ဒီးကယၣ်အသးဆူယွၤအအိၣ်, ဒီးပုၤကလုာ် တဖၣ်အဒူၣ်ခဲလၢၣ် ကဘူၣ်တၢ်ဘါတၢ်လၢ အမဲၣ်ညါလီၤ.”

“အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, ဘီၣ်မုၢ်မုၢ် မုၢ်ယွၤအတၢ်လီၤ. ဒီးဟဲလၢ ပုၤကလုာ်တဖၣ်အကျါလီၤ.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်ခဲလၢၣ်ဒီး လၢတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအပူၤန့ၣ် ပုၤကလုာ်တဖၣ် အဒူၣ်ခဲလၢၣ်အလဲလိာ်အသး ဆူကစၢ်ယွၤအအိၣ်ဒီးကဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ် ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ကတိၤလၢခံကတၢ်အဂီၢ် ပမုၢ်စံးတၢ်န့ၣ်မုၢ်ဒၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်, ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်ဝံယၢ်ယၢ် ၁၅:၉ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပုၤကစံး, လၢမုၢ်တနံၤန့ၣ်ကွၢ်ကွၢ်, အဝဲဒၣ်အံၤမုၢ် ပကစၢ်လီၤ. ပကွၢ်လၢတၢ်အကျဲ, ဒီးကအုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤပုၤလီၤ. အဝဲဒၣ်အံၤမုၢ်ယွၤလီၤ. ပကွၢ်လၢတၢ်အကျဲလီၤ. ပကသ့ၣ်ဖုံသးညီ, ဒီးပကသးခုလၢ အတၢ်အုၣ် ကၢခိၣ်က့ၤအပူၤလီၤ.”

လၢခံကတၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ် ကကတိၤတၢ်လၢ တၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ် မုၢ်ဒၣ်ပုၤလၢအတု လီၤအီၤဒီး ပုၤလၢအအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအီၤလၢ တၢ်အဲၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အၤမုၢ်.